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Milí spoluobčané,  
přijměte od nás poděkování za spolupráci v roce 2016, 
 přání příjemného prožití svátků vánočních  
a do nového roku 2017 hodně zdraví, štěstí a osobní spokojenosti.

Obecní úřad Boršice



Mikulášský jarmark



ÚVODNÍK
Vážení spoluobčané,

vstupujeme do poslední části adventu. Přichází pro mno-
hé nejočekávanější období v roce, období ve znamení klidu 
a míru, zaslouženého odpočinku, rozjímání a prožití společ-
ných chvil v teplém náručí své nejbližší rodiny a přátel. 

Pro mnohé na druhé straně čas předvánoční znamená 
stres a shon, pracovní vytížení, deprese, uštvanost, marnost 
a vyčerpání. Tak jako vše, má i tato doba před Vánocemi své 
dvě strany. A je jen na nás, kterou stranu si vybereme a kte-
rou přijmeme. Zda tu, která je na první pohled lákavá a plná 
svou nabídkou množství dárků všemožných funkcí, které nám 
jistojistě ulehčí a zrychlí naše pracovní povinnosti. Nabitá skvě-
lou a rychlou zábavou na různých akcích, jež můžeme rychle 
sdílet na všemožných sítích, aby i ostatní věděli, jak „dobře“ 
se bavíme. Blyštivou stranu, kdy přijímáme.  Anebo tu chudší 
a obyčejnější, která nenabízí všechno hned a bez čekání a kte-
rá je složená z drobných a malých radostí či skutků. Stranu, 
kdy rozdáváme my. Jak člověk prochází určitým vývojem a po-
stupem času si uvědomuje pravé hodnoty, zjišťuji, že ta oby-
čejná a chudá strana je mnohdy bohatší a plnější, než se na 
první pohled zdá. Hřejivý pocit domácí pohody při společném 
posezení u rozsvíceného adventního věnce, vděčnost starého 
člověka při jeho navštívení, radost malých dětí při společném 
vyrábění papírových sněhových vloček či jenom hezký úsměv 
doplňující pozdrav na ulici.  Tyto drobnosti a spousty dalších 
jsou pro mne ty důležité chvilky tvořící předvánoční a vánoční 
atmosféru a náladu.

Doba předvánoční a blížící se konec roku je také dobou 
zhodnocení toho, co se nám podařilo či nepodařilo a co by-
chom chtěli zvládnout v budoucnu. Tento rok byl v životě obce 
ve znamení spíše menších projektů a investičních akcí z dů-
vodu nepřipravenosti výzev nového dotačního období 2014-
2020. Podařilo se opravit a zrestaurovat čtyři drobné sakrální 
stavby (kříž u dolního mlýna, sloup Panny Marie, kříž u silnice 
do Tučap a socha sv. Antonína u kostelních schodů). Získali 
jsme také dotační prostředky na nákup nového dopravního au-
tomobilu pro hasiče, který bude dodán začátkem roku 2017. 
Obec zakoupila budovu bývalého „Peveka“ pro vybudování 
areálu služeb obce Boršice. Byla vydána ucelená publikace 
o díle a tvorbě Františka Horenského, která byla spolufinan-
cována Zlínským krajem a Ministerstvem kultury. Proběhl ar-
cheologický výzkum u našeho kostela, který přinesl nové infor-
mace o historii naší obce. Byla opravena obecní hospoda ve 
sportovním areálu a dokončena oprava střechy na mateřské 
škole, kde na podzim tohoto roku bylo realizováno zateplení 
přístavby a bude dokončena fasáda. Dále byl schválen nový 
územní plán, který ovlivní vzhled naší obce na několik příštích 
let. V termínu jsme stihli připravit projektové dokumentace a žá-
dosti o dotaci pro projekty vybudování sběrného dvora, náku-
pu kompostérů a štěpkovače či vybudování naučné stezky „po 
stopách lovců mamutů“ v Chrástce. Tyto žádosti jsou momen-
tálně ve stadiu hodnocení, zda nám budou dotační prostředky 
poskytnuty. Tento měsíc se dokončuje generální rekonstrukce 
hřiště s umělým povrchem ve sportovním areálu obce. Jedná 
se hlavně o výměnu umělého trávníku a opravu oplocení. Na 
tento projekt se podařilo získat prostředky z rozpočtu Minister-
stva školství, mládeže a tělovýchovy.

Rok 2016 byl také bohatý na kulturní či sportovní akce 
v naší obci. Plesová sezóna začala hned v prvním celém týdnu 
nového roku farním plesem, dále pokračovala týden po týdnu 
rodičovským a krojovým plesem. Následoval fašank a po půstu 
jsme slavili Velikonoce s tradiční výstavou vín. Proběhla také 
Boršická 30, velkou akcí byl letecký den s velkým množstvím 
diváků i účinkujících, dále myslivecká letní noc a obléhání 
Boršic. Zúčastnili jsme se slavností vína v Uherském Hradišti 

a vyzkoušeli deštivé burčákové slavnosti v kulturním domě. No-
vinkou bylo letos setkání schol, které bylo opravdu hlubokým 
uměleckým i duchovním zážitkem. Největší akcí byly tradičně 
císařské hody s právem. Hody se moc vydařily jak počasím, 
tak průběhem, za což patří dík všem stárkům, jejich rodičům 
i celé hodové chase. Po kateřinské zábavě s velkým množstvím 
výherních cen proběhl mikulášský jarmark, který nás potrápil 
nepříjemnými výpadky elektrické energie. I přes tyto problémy 
(způsobené jistě čerty) proběhl jarmark ve velmi příjemném 
duchu setkání sousedů a známých. Při této příležitosti byl také 
panem farářem posvěcen obecní adventní věnec, který nám 
svým světlem bude připomínat očekávaný příchod Spasitele 
a provede nás adventním obdobím až ke Štědrému dni a roz-
svícení vánočního stromu uprostřed naší obce. Těším se letos 
ještě na živý betlém, svěcení vína či vánoční koncert. Poté náš 
již čeká oslava ukončení roku 2016 a vykročení do toho nové-
ho roku 2017, se šťastnou sedmičkou na konci.

Přeji Vám, ať prožijete tyto vánoční svátky v zaslouženém 
klidu a míru v kruhu svých nejbližších, a do nového roku přeji 
hodně zdraví, štěstí a spokojenosti. 

Petr Dula, místostarosta

Oprava a přesun kříže „Od Tupes“
Obec Boršice připravuje podklady pro podání žádosti o do-

taci na opravu a přesun kříže „Od Tupes“, který se nachází 
v těsné blízkosti silnice vedoucí na „křížné cesty“. Kamenný 
kříž z roku 1845 původně stával v boršickém katastru, avšak 

při výstavbě silni-
ce byl spolu se 
silnicí připojen 
do buchlovic-
kého katastru. 
Jedná se o dato-
vanou památku 
s pozdně barok-
ním tvaroslovím, 
která je hodnot-
ným dokladem 
kamenické pro-
dukce 19. stol. 
Kříž je vytvořen 
z hrubozrnného 
p í s k o v c o v é h o 
materiálu míst-
ní provenience, 
zřejmě z některé-
ho lomu v pohoří 
Chřiby. Poško-
zení kříže je způ-
sobeno zejména 
povětrnostními 

vlivy a přirozeným stárnutím kamene. Nevhodné a nebezpečné 
je také osazení památky v těsné blízkosti frekventované komu-
nikace. Poškození lze rozdělit na povrchovou korozi kamene, 
biologické napadení kamenného materiálu a narušení statické 
báze památky. Stav památky lze hodnotit jako neuspokojivý až 
havarijní. Součástí projektu obnovy kříže je také jeho přesunutí 
o přibližně 2,5 m dále od silnice tak, aby kříž nebyl ohrožován 
průjezdem automobilů a údržbou komunikace. Celkové nákla-
dy na opravu jsou odhadovány na částku 170 000 Kč. Na zá-
kladě požadavku obce Boršice byl vypracován restaurátorem 
MgA. Tomášem Martinákem restaurátorský záměr včetně navr-
žení technologie opravy kříže. Všechny podklady byly předány 
k posouzení Městskému úřadu v Uherském Hradišti, který dále 
naši žádost vyhodnotí a případně přidělí potřebné finanční pro-
středky (až 90 % z ceny opravy).
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Oprava střechy fary Boršice
Farnost Boršice ve spolupráci s obcí Boršice připravuje 

dokumentaci a žádost o stavební povolení pro opravu střechy 
fary, která je již v nevyhovujícím stavu. Do střechy zatéká na 
mnoha místech, dožilé jsou také některé z původních trámů. 
Záměrem projektu je oprava nosných konstrukcí střechy, vý-
měna některých trámů či jejich zpevnění a výměna střešní 
krytiny. Budova fary je registrovanou kulturní památkou s nád-
hernou mansardovou střechou. Fara z 18. století vytváří spolu 
s přilehlým kostelem a sochou sv. Antonína kostelní komplex 
na pohledově dominantním místě vesnice. Oprava střechy při-
spěje k zachování této naší významné kulturní památky, která 
bude dále dotvářet vzhled naší obce.

Rekonstrukce venkovního hřiště  
s umělým povrchem

Současný technický stav venkovního hřiště s umělým 
povrchem - umělky - ve sportovním areálu obce si vyžádal 
rekonstrukci některých svých částí. Je nutno provést opravu 
podkladové vrstvy pod umělým trávníkem s jeho kompletní 
výměnou. To jsou nejdražší položky zamýšlené opravy. Dále 
budou opraveny části dřevěného hrazení kolem hrací plochy, 
pozinkovaného ochranného pletiva a záchytné sítě, oprave-
ny budou i betonové základy, obrubníky a také obě branky. 
Za brankou u potoka dojde k rozšíření ochranného pletiva 
z důvodu zamezení častého překopnutí míčů přes současný 
plot. Na tuto investiční akci bylo v únoru letošního roku žádá-
no o dotaci na rekonstrukci zařízení pro volnočasové aktivity 
z programu MŠMT Podpora zapojení dětí a mládeže do komu-
nitního života v obci. Zde byla výše dotace max. 400 tis. Kč. 
Předpokládané náklady činily 750 tisíc Kč. Tato dotace však 
obci nebyla přidělena z důvodu velkého počtu žádostí. Proto 
byla podána nová žádost do druhého kola Programu 133510 
Podpora materiálně technické základny sportu, a to opět na 
Ministerstvo školství mládeže a tělovýchovy. Naše žádost byla 
v měsíci říjnu ministerstvem schválena a pro zajímavost: umís-
tili jsme se na prvním místě na seznamu schválených dota-
cí obcím a městům. Rozpočet v projektové dokumentaci byl 
navýšen na částku 1 174 000 Kč, dotace činí 50 %, tj. 587 
000 Kč. Z důvodu schválení naší žádosti o dotaci na rekon-
strukci venkovního hřiště s umělým povrchem ve sportovním 
areálu obce Boršice bylo nutné, kvůli podmínkám pro čerpání 
této dotace a také kvůli udržitelnosti projektu, mít toto hřiště 
ve vlastnictví investora - obce Boršice. Pozemek pod hřištěm 
parc. č. 3203/1 je ve vlastnictví obce. Proto bylo s vedením SK 
Boršice, z. s., dohodnuto převedení tohoto hřiště bezúplatně 
darem na obec Boršice. Realizace rekonstrukce hřiště s umě-
lým povrchem společně s vyúčtováním musí proběhnout do 
konce tohoto roku.

Provedení vysprávky asfaltové  
komunikace vedoucí k přehradě

Vozovka vedoucí k přehradě byla ve velmi špatném stavu. 
Zvýšeným provozem na této komunikaci, která je v majetku 
obce, dochází k podélným a příčným trhlinám, k výtlukům, 
a to především při průjezdu těžké techniky. Aby se poškozo-
vání vozovky zamezilo, byly zde před třemi roky umístěny do-
pravní značky omezující vjezd vozidel nad 5 tun. Toto doprav-
ní omezení není řidiči respektováno. Po provedené vysprávce 
bude doprava omezena na 2,5 tuny a průjezdnost těžších 
vozidel zcela zamezena. Vysprávku povrchu komunikace ve-
doucí k přehradě provedla společnost Správa a údržba silnic 
Slovácka, s. r. o., z Jarošova.

Fasáda na přístavbě budovy MŠ
Stavební práce na fasádě přístavby MŠ byly z důvodu ne-

příznivého počasí ukončeny. Bylo provedeno přestěrkování 
zateplovacího systému a finální povrch fasády se zrealizuje na 
jaře příštího roku. Očištění fasády od řas a lišejníků na staré 
části budovy MŠ bude provedeno vlastní technikou a obec-
ními zaměstnanci. Tím budou dokončeny stavební práce na 
budově MŠ včetně přilehlého okolí.
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Nákup nemovitosti - domu č. p. 176
Obec Boršice koupila nemovitost - dům č. p. 176 včetně 

přiléhajícího pozemku parc. č. 4609 o výměře 232 m2 (zahra-
da). Oba dva pozemky jsou určeny k zastavění. Celková kupní 
cena byla dohodnuta na 250 000 Kč. Obec má v plánu pře-
stavět koupenou nemovitost na dům s nabídkou chráněného 
samostatného bydlení pro osoby se zdravotním postižením. 
Jedná se o vybudování tří jednotek po dvou obyvatelích, cel-
kem bychom rádi nabídli prostory pro ubytování šesti osob. 
Projekt bude připravován pro výzvu č. 49 - Deinstitucionaliza-
ce (změna ústavní péče v péči komunitní) sociálních služeb 
za účelem sociálního začleňování II. z Integrovaného regio-
nálního operačního programu. Z Evropského fondu pro regi-
onální rozvoj je pro tuto výzvu připraveno 1,5 mld. Kč. Odhad 
výše nákladů pro tento obecní projekt je ve výši 4 mil. Kč, výše 
dotace zde činí 90 %. Součástí uznatelných nákladů je také 
pořízení nemovitosti (domu i pozemku) a je rovněž financo-
váno dotací ve výši 90 %. Projekt je připravován ve spolupráci 
se Sociálními službami Uherské Hradiště, příspěvkovou or-
ganizací, a s Domovem pro osoby se zdravotním postižením 
v Medlovicích.

Žádost o finanční příspěvek  
na výstavbu nového chodníku 

 „Chodník II. etapa, ulice Hradišťská 
v Boršicích“ a na opravu a dostavbu 

chodníků a rekonstrukci autobusové 
zastávky v Herberku „Chodník  

ul. Hradišťská Boršice - III. etapa“
Na nový „Chodník II. etapa ulice Hradišťská“ a na nový 

„Chodník ul. Hradišťská Boršice - III. etapa“ byla na jaře le-
tošního roku podána žádost pro získání finančních prostředků 
z I-ROPu (bývalý ROP) - integrovaného regionálního operač-
ního programu. V průběhu administrativního hodnocení naší 
žádosti byla naše obec vyzvána k doplnění a vysvětlení ně-
kterých bodů žádosti. I přes doplnění a vysvětlení byla naše 
žádost vyřazena. Abychom zajistili realizaci této velmi důležité 
obecní investice, především z hlediska bezpečnosti pohybu 
chodců, zastupitelstvo obce schválilo návrh požádat o finanč-
ní podporu z jiného zdroje mimo rozpočet obce, a to ze Stát-
ního fondu dopravní infrastruktury (dále SFDI). Z tohoto fondu 
jsme již v minulosti úspěšně pětkrát čerpali finanční příspěvky 
na nové čtyři chodníky a cyklistickou stezku do Stříbrnic. 

Celková výše investice do nových chodníků se předpoklá-
dá 7 mil. korun, výše dotace je 85 % z uznatelných nákladů. 
Dne 21. 11. 2016 byl společně s projektanty investiční záměr 
obce včetně dvou projektových dokumentací projednán pří-

mo s auditory SFDI v Brně. Žádost na fond musí být podána 
do 6. 1. 2017.

Nový Územní plán obce Boršice
Nový územní plán obce se připravoval, připomínkoval 

a zpracovával po dobu pěti let. Nejproblémovějším se stalo 
vyjednání přiměřené plochy pro novou zástavbu, a tím zábor 
zemědělského půdního fondu, na který se v poslední době 
nebývale přihlíží. V minulosti se stalo, že několika schválenými 
změnami stávajícího územního plánu plochy pro novou zá-
stavbu narostly na 36 hektarů (v letech 2000 až 2009). Nadří-
zený úřad ochrany zemědělského půdního fondu požadoval 
pro novou výstavbu maximální zábor orné půdy 2 ha, což pro 
nás bylo zcela nepřípustné. Po několika jednáních s dotčený-
mi úřady se vedení obce podařilo vyjednat plochu pro novou 
výstavbu na 12,69 ha. Dále všechny současné proluky mezi 
domy v zástavbě i zahrady mimo zástavbu se podařilo do no-
vého územního plánu dát jako plochy pro budoucí výstavbu. 
Tím se otvírá stejná možnost pro všechny vlastníky pozemků 
na území obce. 

V průběhu společného jednání o návrhu územního plá-
nu došlo k vyhodnocení uplatněných připomínek podaných 
v minulém roce v termínu od 5. 10. do 25. 11. 2015. Celkem 
bylo podáno 13 připomínek k návrhu Územního plánu Borši-
ce. Všem podaným připomínkám bylo vyhověno a byly beze 
zbytku vyřešeny.

Veřejné projednání návrhu Územního plánu Boršice s jeho 
odborným výkladem se uskutečnilo dne 3. 10. 2016 v prosto-
rách kulturního domu v Boršicích. Do návrhu obecné povahy 
Územního plánu Boršice bylo možno nahlédnout v termínu od 
31. 8. 2016 do 10. 10. 2016 u pořizovatele Městského úřadu 
Uherské Hradiště, oddělení územního plánování, na Obec-
ním úřadě v Boršicích a na elektronických úředních deskách 
města Uherské Hradiště a obce Boršice. V průběhu veřejného 
projednání územního plánu dne 3. 10. 2016 nebyla uplatněna 
žádná námitka.

Městský úřad Uherské Hradiště, odbor SŽP, oddělení 
územního plánování, stavebního řádu a památkové péče jako 
příslušný úřad územního plánování (pořizovatel územního plá-
nu Boršice) ve smyslu ustanovení § 6 odst. 1 písm. c) záko-
na č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním úřadu 
(stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů, na základě 
schváleného zadání Územního plánu Boršice

- pořídil v souladu s § 50 odst. 1 stavebního zákona zpracová-
ní návrhu Územního plánu Boršice (dále návrh ÚP Boršice)

- projednal návrh ÚP Boršice s dotčenými orgány, krajským 
úřadem, obcí Boršice a sousedními obcemi

- veřejně projednal návrh ÚP Boršice v souladu s § 52 staveb-
ního zákona

Pořizovatel přezkoumal návrh ÚP Boršice dle § 53 odst. 
4, § 54 odst. 2 stavebního zákona a shledal, že je v souladu s:

a) Politikou územního rozvoje České republiky ve znění 
Aktualizace č. 1 schválené usnesením vlády č. 276/2015 
dne 15. 4. 2015 a Zásadami územního rozvoje Zlínské-
ho kraje, zahrnujícími právní stav ke dni 5. 10. 2012, 
vydanými Zastupitelstvem Zlínského kraje usnesením 
č. 0749/Z21/12 ze dne 12. 9. 2012

b) cíli a úkoly územního plánování

c) požadavky stavebního zákona a jeho provádějících 
předpisů

d) s požadavky zvláštních předpisů a se stanovisky dotče-
ných orgánů podle zvláštních právních předpisů

Na základě výše uvedených skutečností pořizovatel před-
ložil ve smyslu § 54 odst. 1 stavebního zákona Územní plán 
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Boršice Zastupitelstvu obce Boršice k vydání. Návrh Územní-
ho plánu Boršice byl předložen ke schválení na 16. veřejném 
jednání Zastupitelstva obce Boršice, které se konalo 21. 11. 
2016. Zde byl zastupiteli obce jednomyslně schválen. Právní 
moci nabyl nový územní plán 9. 12. 2016. Od toho dne se 
veškerá stavební činnost řídí již podle nového územního plánu 
a starý územní plán se stává minulostí.

Upozornění  
na nabídky odkupu pozemků

Pravidelně informujeme naše občany, vlastníky pozemků 
na katastru obce i jinde, aby zvážili nabídky některých společ-
ností a jedinců, kteří se snaží vykoupit naše pozemky. V na-
bídce se objeví někdy až ohromující cena, např. … za 502 000 
Kč odkoupíme Vaše pozemky, platíme hotově, vše vyřídíme 
za Vás, koupíme celé LV (všechny pozemky zapsané na listu 
vlastnickém), … Kdo z Vás ze starších ročníků si však dokáže 
přepočítat tak ohromující částku na cenu za 1 m2? Ano, je Vám 
nabízeno za Vaše pozemky 502 000 Kč, ale po přepočtu zjis-
títe, že za 1 m2 dostanete 8 korun!!! A přitom si ještě nevšim-
nete, že v této ceně jsou i pozemky Vaší zahrady či pole, které 
máte u svého domu. Takže prodáte i pozemky, které částečně 
obděláváte u svých domů. Po podpisu smlouvy je už pak poz-
dě. Proto Vám doporučuji, než podepíšete jakoukoliv smlou-
vu, abyste se nejprve došli informovat za mnou či za místosta-
rostou, ať neprovedete nějakou chybu, která se nedá vrátit. To 
se týká i jakýchkoliv jiných smluv (na telefony, energie apod.).

Výkup pozemků obcí Boršice
Opětovně informuji naše občany, že obec nadále vykupu-

je pozemky. V případě Vašeho zájmu prodat pozemek či po-
zemky se obracejte na starostu či místostarostu obce. Každý 
zájemce, který má zájem obci pozemek či pozemky odprodat, 
je zařazen do pořadníku. Po vypracování znaleckého odhadu 
na cenu pozemku proběhne jednání o ceně s vlastníkem a ná-
sledně po dohodě o ceně je nákup/prodej realizován. Vyku-
pované pozemky budou postupně pronajaty našim zeměděl-
cům. Děkujeme všem zájemcům prodávajícím své pozemky, 
že upřednostňujete naši obec a pozemky nabízíte přednostně 
obci.

Za čerstvé ovzduší v naší obci
Díky třídění bioodpadu - rostlinných odpadů, větví stromů 

apod. - do domácích kompostérů nebo obecních velkoobje-
mových kontejnerů jsme si v Boršicích velmi rychle zvykli na 
čistější ovzduší, které si „nekazíme“ právě spalováním trávy, 
listí a dalších rostlinných zbytků. Ale jakmile nastane topná 

sezóna, situace se mění v neprospěch čistého ovzduší a nás 
98 % obyvatelstva. Ta 2 % našich spoluobčanů topí v nevyho-
vujících kotlích, kamnech na tuhá paliva či špatným způsobem 
topení a způsobují výraznější znečištění ovzduší, které všich-
ni dýcháme. Dýchají ho i samotní „hříšníci“, kteří tuto situaci 
způsobují. 

Na základě stížností ze strany našich spoluobčanů na ně-
kolik „hříšníků“, kteří topením ve svých nevyhovujících kotlích 
či kamnech na tuhá paliva způsobují zhoršení ovzduší pře-
devším v topné sezóně, bude v radě obce a zastupitelstvu 
obce projednána možnost společné nápravy této nepříjemné 
situace. Podle zákona, který byl schválen a vešel v platnost, 
má obecní úřad možnost udělit takovémuto „hříšníku“ pokutu 
ve výši 50 000 korun a žádat nápravu stavu. Proto je k za-
myšlení, jestli raději těchto 50 000 korun nezainvestovat do 
nového kotle než zaplatit pokutu. Ze strany obce se připravuje 
nabídka pomoci pro Vás, kteří takto „špatně“ topíte a znepří-
jemňujete všem ostatním, ale i sobě, ovzduší kouřem a ně-
kdy nesnesitelným smradem. Bude záležet jen a jen na Vás, 
zda budete ochotni s obcí spolupracovat a tuto nepříjemnou 
věc řešit. V příštím roce má být vyhlášeno další kolo dotací na 
nové kotle (kotlíková dotace) a obec by Vám ráda pomohla 
tuto dotaci vyřídit.

Získaná dotace na lesní malotraktor
Zastupitelstvo obce Boršice schválilo podání žádosti o do-

taci na pořízení lesnického malotraktoru z Programu rozvoje 
venkova Státního zemědělského intervenčního fondu - opera-
ce 8.6.1 Technika a technologie pro lesní hospodářství. Cílem 
projektu je nákup nové techniky - lesnického kloubového ma-
lotraktoru s bezpečnostní polokabinou s ochrannými prvky. 
Odhad kupní ceny činí 500 000 Kč. Dotace je ve výši 50 %. 
Žádost byla včas podána. Po vyhodnocení na fondu byla naše 
žádost schválena a doporučena k podpoře. Nyní je připravo-
váno výběrové řízení a další potřebné podklady pro dokonče-
ní této dotační akce.
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Podaná žádost na dotaci Sběrný dvůr
V průběhu měsíce listopadu byla podána žádost do ope-

račního programu Životní prostředí na vybudování sběrného 
střediska odpadů v areálu Služeb obce Boršice. Jedná se 
o vybudování zpevněné plochy, sběrných míst, zastřešených 
sběrných míst, administrativního a technického zázemí včetně 
strojního a technického vybavení. Byla zpracována dokumenta-
ce pro územní a stavební povolení a v termínu podána žádost 
o dotaci. Odhad nákladů stavební části včetně vybavení činí 5 
000 000 Kč. V případě schválení žádosti o dotaci bude Státním 
fondem životního prostředí poskytnuta podpora ve výši 85 %, 
tedy v částce 4 250 000 Kč. Vybudování sběrného dvora by 
přispělo k většímu třídění opětovně využitelných odpadů a tím 
také ke snížení celkových nákladů v oblasti nakládání s komu-
nálními odpady. Dále dojde ke zvýšení komfortu pro obyvatele 
naší obce či okolních obcí, kdy velkoobjemový odpad nebudou 
muset převážet do sběrných dvorů okolních obcí.

Podaná žádost o dotaci na kompostéry 
a štěpkovač

Zastupitelstvo obce Boršice schválilo podání žádosti o do-
taci na pořízení kompostérů a drtiče (štěpkovače) z operační-
ho programu Životní prostředí, specifický cíl: 3.1 - Prevence 
vzniku odpadů. Cílem projektu je nákup 300 kusů velkoobje-
mových kompostérů o objemu 1100 l, štěpkovače pro drcení 
dřevní hmoty ze zahrad a 2 kusů kontejnerů na textil. Výše 
dotační podpory činí 85 % způsobilých výdajů. Celkové ná-
klady projektu budou činit přibližně 1 900 000 Kč.  V případě 
schválení žádosti o dotaci bude Státním fondem životního pro-
středí poskytnuta podpora v částce 1 600 000 Kč. Žádost byla 
v termínu na fond podána. Věříme, že naše žádost bude pod-
pořena a tím budou vytvořeny lepší podmínky pro nakládání 
s biologicky rozložitelnými odpady z našich zahrad a kuchyní.

Co symbolizuje adventní věnec  
a kde se vzal?

V adventním čase má mnoho lidí doma adventní věnec. 
Ačkoli je tato dekorace určitě slavnostní a oživuje svátky, má 
především velikou křesťanskou symboliku, což mnoho lidí vů-
bec netuší.

Adventní věnec má vždy tvar kruhu, protože nemá ani za-
čátek, ani konec, je symbolem Boha, který je věčný, bez za-
čátku i bez konce.

Adventní věnec je vždy vytvořený z jehličí. Tyto větve jsou 
stále zelené, stále živé. Symbolizují Krista, který pro nás ze-
mřel, ale který vstal z mrtvých a nikdy už nezemře. Zelené vět-
ve také symbolizují naše nesmrtelné duše. 

Věnec má čtyři svíce, tři fialové a jednu růžové barvy. Ty 
symbolizují čtyři týdny adventního období, času přípravy na 
Vánoce. Každý den nám liturgie ve starozákonních čteních vy-
práví o tom, jak Židé očekávali Mesiáše, a evangelia nás začí-
nají uvádět do symbolů vánoční události. Na začátku adventu 
se zapaluje jedna svíce a každý týden přibývá další. Světlo 
věnce vzrůstá každý týden tím, že je zapálena další svíce, a to 
nám připomíná, že čas narození Světla světa se blíží. Tak mo-
hou naše duše pohotověji růst v lásce a v očekávání toho, že 
s příchodem Krista jako malého dítěte přichází období milosti. 

Barva čtyř svící má také symboliku. Fialové svíce (a stejně 
tak i fialové stuhy) mají zdůraznit ducha kajícnosti a obrácení. 
Fialová barva nám připomíná, že advent je období přípravy, 
ve kterém bychom se měli duchovně připravit tak, aby naše 
duše mohla přijmout Krista o Vánocích. Růžová svíce se rozží-
há o třetí neděli adventní, která se nazývá Gaudete. Jedná se 
o latinské slovo pro radost, symbolizuje prvek radosti upro-
střed naší přípravy v duchu kajícnosti a obrácení a upozorňuje 
nás, že vánoční radost už je téměř zde. Růžová barva se zís-
kává smícháním červené a bílé. Bílá znamená radost, kterou 
slavíme o Vánocích. Červená barva pak symbolizuje lásku, se 
kterou Bůh Otec posílá svého Syna na svět. Podle jiné tradi-
ce mají být svíčky červené a zlaté, červená jako připomínka 
Kristovy krve prolité za spásu světa, zlatá jako barva života 
a vítězství.

Variant je však mnohem 
více, některé z nich vycházejí 
z tradic různých církví a kul-
tur, jiné mají čistě dekorativní 
charakter. Dnes běžně pro-
dávané věnce jsou zdobeny 
nejrůznějšími přírodními ma-
teriály (sušenými plátky po-
merančů, skořicí, lýkem, …), 
skleněnými ozdobami, stu-
hami a podobně.

Adventní věnec by měl být umístěn na čelném místě v kos-
tele. Mnoho rodin má malý adventní věnec doma. Tato sku-
tečnost připomíná rodinám jejich spojení s farní obcí. Svíce se 
zapalují před hlavním jídlem dne, kdy se celá rodina společně 
shromáždí. Nová svíce se zapaluje pokud možno v neděli, prv-
ní den nového týdne, před hlavním jídlem. Společenství, kte-
ré prožíváme u společného stolu, nám připomíná naše farní 
společenství u stolu našeho Pána, okolo kterého se shroma-
žďujeme každý týden, abychom spolu s ním slavili oběť mše 
svaté a přijímali chléb Pána, který je výživou pro naši duši. 
O Vánocích jsou všechny čtyři svíce nahrazeny bílými - náš 
čas přípravy minul a my vstupujeme do veliké radosti.

Tradice adventního věnce nepatří mezi nijak staré zvyky. 
Její historie se začala psát teprve v první polovině 19. stole-
tí. První písemná zmínka pochází z roku 1838 z německého 
přístavního města Hamburku, kde se na počátku adventu ob-
jevil nade dveřmi sirotčince věnec vyřezávaný ze dřeva. Jeho 
tvůrce teolog J. H. Wichern na něm každý den adventu zapálil 
svíčku, o adventní neděli větší svíci a pod věnec umístil kasič-
ku pro milodary určené pro osiřelé děti. Z Německa se věnec 
rozšířil do dalších zemí a z původně vyřezávaných a na zeleno 
obarvených věnců se stávaly věnce zhotovené ze zelených 
větviček jehličnanů. Živé větvičky symbolizovaly věčný život. 
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Od té doby, co se adventní doba ustálila na čtyřech nedělích, 
jsou na adventním věnci čtyři svíčky. 

O obecním adventním věnci
Jako zaměstnanec brněnských plemenářů jsem jezdil 

se služebním autem do firemního autoservisu do malého 
městečka u Znojma, do Miroslavi. Zde jsem před deseti lety 
v době Vánoc poprvé zhlédl veliký adventní věnec, který měl 
v průměru 7 metrů. Věnec je každý rok vytvářen na trvale 
umístěnou kovovou konstrukci nacházející se na náměstí Mi-
roslavi. Již tehdy mi utkvěla v hlavě představa o podobném 
adventním věnci u nás v Boršicích. V roce 2010 jsme společně 

s manželkou první adventní věnec pro obec připravili. V mysli 
jsem však měl ten velký z Miroslavi. Na takový „obří“ adventní 
věnec však musí být dostatečný prostor… Uběhlo šest roků 
a vše se dalo konečně do pohybu. Listopadový rozhovor s Mi-

chalem Výstupem o záměru mít na Vánoce větší obecní vě-
nec byl rozhodujícím impulsem. Slovo dalo slovo a Michal na 
obec přivezl kovový rám pro kostelní adventní věnec. Ten kaž-
dý rok do kostela pletou jeho babička, maminka a teta. Rám 
se mi osobně sice zdál malý, ale na obci jsme si ho nechali, 
abychom se poohlédli po výrobci, který by podobný rám na 
věnec pro obec vyrobil. Uběhly tři týdny a v pracovním shonu 
jsme na adventní věnec doslova zapomněli. Situace se zcela 
změnila po náhodné návštěvě mistra černého řemesla pana 
Kučíka staršího, který se rozhodl společně se svým synem 
rám na obecní věnec vyrobit a dát ho obci jako sponzorský 
dar. Rám zapůjčený z kostela jsem na kole přepravil do ko-
várny ke Kučíkům a zde během chvíle jsme dohodli rozměry 
a výšku nového rámu. Kováři Kučíkovi za významné pomoci 
společnosti Cipres Filtr, která pomohla s ohýbáním, přes ví-
kend rám vyrobili. Společně s místostarostou jsme v kovárně 
doladili stabilitu rámu a zajistili montáž elektroinstalace. Tu 
odborně provedl Milan Hůlka společně s Martinem Ryšavým. 
Věnec v pátek před mikulášským jarmarkem upletly pod „od-
borným vedením“ Michalovy babičky zaměstnankyně obce 
z větví dvou jedlí douglasek od manželů Veverkových a jejich 
sousedů manželů Kamarádových z ulice Stoprounské. Ad-
ventní věnec byl v sobotu dokončen na místě svěcení paní 
Martinou Martinákovou a paní Marií Heliovou, které společně 
věnec dozdobily mašlemi a malými vodotěsnými světýlky, kte-
rá nám zbyla z výzdoby obecního vánočního stromu osvětle-
ním. Původně jsme s místostarostou chtěli věnec umístit na 
prostranství před starým vchodem do obecního úřadu. Ale na 
návrh zastupitele Tomáše Martináka byl věnec umístěn do „ka-
menného“ trojúhelníku křižovatky na návsi. Zde bude nejlépe 
vynikat a připomínat blížící se svátky vánoční. Všem, kdo se 
podíleli na výrobě adventního věnce, patří velké poděkování.

 Ing. Roman Jílek, starosta 

Přímý přenos veřejného  
zasedání Zastupitelstva 

obce Boršice
Přímý přenos z veřejného zasedání Za-

stupitelstva obce Boršice mohou uživatelé 
TKR Boršice sledovat na Infokanále zatím 
pouze v analogové podobě.

Jedná se o dočasné řešení vynucené di-
gitalizací vysílání. Momentálně je síť technic-
ky připravována pro digitální přímý přenos ze 
zastupitelstva obce či jiných obecních akcí, 
které Vám brzy budeme moci nabídnout. 

Kalendář Boršic na rok 2017  
zakoupíte v podatelně OÚ Boršice a v knihovně

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA
Milí příznivci hudby, dovolte mi za celý kolektiv Základní 

umělecké školy, pobočky Boršice, popřát Vám krásné a poho-
dové vánoční svátky s optimistickým vstupem do roku 2017. 
Ať Vás úsměv provází za každé situace, zdraví nechť je samo-
zřejmostí a štěstí ať je při Vás ve správný čas! 

Rodičům žáků a žákům ZUŠ přeji chuť a elán do cvičení 
nových skladbiček, pokud možno co nejvíc podařených vy-
stoupení, při kterých dojmete úplně všechny posluchače.

Za ZUŠ Uherské Hradiště, pobočku Boršice, Jakub Špalek 

- 8 -



Podzim 2016 na základní škole 
Návrat zapomenutých  
ovocných stromů

Podzim na naší Základní škole 
Františka Horenského se nesl v du-

chu projektového Dne stromů. Díky podpoře všech účastníků 
internetového hlasování jsme za přispění finanční dotace Na-
dace partnerství a společnosti Makro mohli zorganizovat plá-
novanou výsadbu původních starých odrůd ovocných stromů. 
Mimo jiné jsme vysadili jaderničku moravskou, jeřáb oskeru-
ši, panenské české, rakytník řešetlákový, dřín obecný nebo 
mišpuli velkoplodou, všechny stromky jsme pořídili v ovocné 
školce v Bojkovicích. 

Nejdříve si dopoledne mohli žáci 1. stupně ověřit svoje vě-
domosti týkající se stromů na připravených stanovištích. Jejich 
znalosti z dané oblasti vyzkoušeli spolužáci z vyšších ročníků 
a nad celým průběhem naučné stezky dohlížela paní učitelka 
Ing. Ivana Přikrylová. Souběžně s dopoledním programem se 
všichni žáci podíleli na přípravě podzimního jarmarku a výsad-
by stromů. Jednotlivé třídy připravovaly různé pochutiny, kte-
ré nabízely všem návštěvníkům. Pod vedením učitelů Hapaly, 
Zapletala a paní učitelky Srnové starší žákyně chystaly těsto 
na výborné bramboráky. Pan učitel Chmel a pan školník spo-
lečně s žáky 8. a 9. třídy dostali na starost přípravu pozemku 
na vysazení jednotlivých stromků. Nezanedbatelnou součástí 
projektového dne byla krásná výzdoba, o kterou se postarala 
společně s žáky a jejich třídními učiteli paní zástupkyně Lenka 
Daníčková. Pořízení fotodokumentace a natočení videa z celé-
ho průběhu se se ctí zhostili pan učitel Kamrla a paní učitelka 
Zetíková. 

Odpolední jarmark s ukázkami druhů ovoce a různých 
pochutin, jehož součástí byla i plánovaná výsadba ovocných 

stromů, považuji za nesmírně vydařenou akci, která přispěla 
k osvětě nejen žáků, ale i jejich rodinných příslušníků. Chtěl 
bych tímto poděkovat všem žákům a zaměstnancům naší zá-
kladní školy za jejich píli a přístup, s jakým se na všech činnos-
tech tohoto projektového dne podíleli. Samozřejmě nesmím 
opomenout pomoc všech návštěvníků, kteří svojí návštěvou 
nejen ocenili naši snahu, ale také se aktivně podíleli na samot-
né výsadbě. 

Doufám, že námi vysazené stromky a kalendář na rok 2017 
nám budou tuto úžasnou akci neustále připomínat.

Mgr. Tomáš Kordula, ředitel ZŠ

Patronát 1. a 5. třídy
V letošním školním roce nastoupilo do 1. třídy celkem 22 

žáků. Jejich průvodci prvními kroky na základní škole se kro-
mě paní učitelky třídní Mgr. Lenky Vavrušové stali patroni, žáci 
5. třídy. Jejich snahou je podporovat a pomáhat prvňáčkům 
překonávat prvotní ostych z nového prostředí.

Společně již obě třídy podnikly několik akcí. V říjnu jsme 
se vydali na podzimní vycházku na Haldu. Po cestě jsme si 
všímali, jaké proměny nastaly v přírodě s příchodem podzimu. 
Na Haldě si děti prohlédly zvířátka, proběhly se po průlezkách 
a někteří si dali i malé občerstvení. 

V listopadu jsme společně s našimi patrony, žáky 5. třídy, 
podnikli pouštění draků. Přestože bylo pod mrakem a foukal 
pouze mírný vítr, akce se vydařila. Téměř všichni draci nám 
vzlétli. Všechny děti byly plné elánu a bylo těžké je dostat zpět 
do školy.
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Páťáci berou svoji roli patronů velmi zodpovědně, o prváky 
se na obou akcích vždy vzorně starali a pomáhali jim. Proto 
jim i třídnímu učiteli Mgr. Vlastimilu Kamrlovi patří poděkování. 
  Mgr. Lenka Vavrušová

2. A
Letošní rok jsme zahájili v kulturním domě v Boršicích. 

Hned druhý den nás už ale vítala naše třída. Vraceli jsme se 
do stejné místnosti, kterou jsme prázdnou v červnu opouš-
těli. Teď už ale žáky čekala třída vyzdobená všemi možnými 
nástěnnými obrazy, ale také motivačními činnostmi. Ze zadní 
části na žáky koukají zapomnětlivé příšerky a také u nás ve 
třídě nechybí pro nás známé odměnové samolepky. Důležitá 
pro nás jsou i třídní pravidla, která se snažíme co nejméně 
porušovat. Od září jsme stihli mnoho akcí. Přihlásili jsme se 
do celoroční soutěže Tajuplná zahrada. Od října také jezdí-
me každé úterý do plavání. Děti jsou v bazéně velmi šikovné 
a mile nás svými vodními schopnostmi překvapily. Společně 
s kamarády jsme zvládli Žabičkovou cestu na Smraďavku. 
Při Jízdě zručnosti byl z naší třídy nejúspěšnější Ondra Kec. 
Na páteční „Světlušky“ si každý žák vyrobil vlastní dýni. Při 
Drakiádě nám výjimečně létali skoro všichni dráčci a žáci byli 
z létajících draků nadšení. Boršické hody jsme si tradičně užili 

v pátek na kolotočích, kde se žáci povozili na labutích, ale také 
na velkém řetízkovém kolotoči. Celoškolní akci Den stromů 
jsme si vylepšili o projektový Jablíčkový den. Společně jsme 
si upekli jablkové záviny s rakytníkem a nakrájeli jablíčka do 
rakytníkového nápoje. S pomocí žáčků, ale i rodičů jsme si 
zasadili keře rakytníku, a teď budeme doufat v jejich úspěšný 
růst. Ve škole nás dvakrát navštívili hasiči z Uherského Hradi-
ště s preventivním programem Hasík. Na jaře nás bude čekat 
návštěva u nich na hasičské stanici. Žáci si také v programu 

Zuby zopakovali pravidla dentální hygieny a také viděli, jak 
špatně nehlídané zoubky mohou dopadnout. A teď už se nám 
blíží vánoční svátky. Pro rodiče, kamarády budeme vyrábět 
dárečky, přáníčka, budeme také zpívat a poslouchat koledy 
a těšit se na další rok 2017. Za celou 2. A třídu přeji do nového 
roku jen to nejlepší.

Mgr. Zuzana Kotačková

2. B
Tak jako v jiných třídách, tak i ve třídě II. B se od začát-

ku školního roku mnoho událo. Od 1. září nastoupila do třídy 
nová paní učitelka a nový školní rok začal seznamováním dětí 
s paní učitelkou a naopak. 

Podzim zahájily děti II. A a II. B společným výletem na Smra-
ďavku, nazvaným  Žabičkový den. Během cesty žáci plnili úkoly 
a odpovídali na známé otázky, které znali již z 1. třídy. Nejrych-
lejší z nich si vytáhl ze sáčku dáreček a prvních pět dětí získalo 
žabičku. Na Smraďavce se děti občerstvily, nakrmily na rybní-
ku všechny kačenky, prohlédly si malou zoologickou zahradu 
a nakoupily si drobné dárečky. Po vyhodnocení nejlepších žabi-
ček jsme se vydali na dlouhou zpáteční cestu do školy.

V Dni bez aut se uskutečnila pro naše žáky Jízda zručnosti, 
kde děti zdolávaly náročnou překážkovou dráhu na kolečko-
vých bruslích, koloběžkách nebo kolech. Velkým překvape-
ním bylo, že vítězkou Jízdy zručnosti se stala nejmenší sou-
těžící z II. B Simonka Hlaváčková a na stříbro dosáhla Petra 
Janíčková, rovněž z II. B.

V podzimním čase zpestřila dětem výuku Nezbedná po-
hádka, na kterou se vypravili žáci z celého prvního stupně do 
Slováckého divadla. Vyvětrali tak společenské sváteční oble-
čení a zopakovali pravidla slušného chování.

K podzimu také neodmyslitelně patří pouštění draků na ne-
dalekém kopci, kde až na jednoho nezbedného draka všichni 
krásně a vysoko skotačili ve větru, dlabání dýní a jejich výsta-
va před školou a večerní průvod světlušek, kterého se většina 
žáků naší třídy zúčastnila.

Velmi hezké vzpomínky a mnoho zážitků mají děti z ce-
lodenního projektu Den stromů. V dopoledních hodinách 
malovaly podzimní paletu, vyráběly draky a hlavně strom du-
rancii, ovšem pouze z kartonu a oříšků natřených na modro. 
Opravdové stromy durancie sadili žáci až odpoledne. Velkým 
zážitkem byla pro děti příprava pohoštění na odpolední část 
projektového dne. Čekalo je pečení buchet. Děti si podle re-
ceptu připravily a důkladně vymísily těsto. Po vykynutí, vysvět-
lení a ukázce, jak správně zabalit do těsta povidla tak, aby 
nevytekla, se všichni s chutí pustili do práce. Po těstu se jen 
zaprášilo! A za to, jak děti krásně buchtičky zamotaly, by se 
nestyděl ani zkušený cukrář. Dalším potěšením bylo, že ne-
jen po těstu, ale i po buchtách se jen zaprášilo a všem velmi 
chutnalo!  
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3. B
Školní léta plynou jako voda a my jsme započali již třetí 

ročník. Jako každý rok, i letos nás čekala spousta akcí a tříd-
ních aktivit. 

V říjnu jsme se vyřezáváním strašidelných dýní, které byly 
na výstavce před naší školou, zapojili do tradičního Průvodu 
světlušek. Navštívili jsme také divadelní představení Nezbed-
ná pohádka, kterou nám představili herci Slováckého divadla.  
V průběhu měsíce října a listopadu jsem pro žáky připravila 
projektové vyučování Stěhovaví ptáci a Slavíme Halloween. 
Nejvíce jsme se letos věnovali školnímu projektu Den stromů. 
S žáky jsme různými výtvarnými technikami vytvořili krásné 
stromy a také jsme společnými silami zasadili naše „třešnič-
ky“. Zapojili jsme se do přírodovědné soutěže Tajuplná zahra-
da, kterou pořádá organizace Trnka. 

Čeká nás příprava na nejkrásnější období v roce, které 
nám pomohou navodit vánoční akce, jež nás čekají ve Slo-

váckém muzeu v Uherském Hradišti. V letošním roce se zde 
koná mimořádně bohatý program s mnoha vánočními nápady 
v podobě cukrářského umění žáků SŠPHZ a se spoustou lido-
vého umění. Zúčastníme se vánočního koncertu P. Nováka Od 
čerta k Ježíšku. A nebude chybět ani tradiční varhanní koncert 
v kostele sv. Václava v Boršicích. 

Přeji Vám společně s žáky 3. třídy krásné prožití vánočních 
chvil s Vašimi nejbližšími a v novém roce hodně zdraví, štěstí 
a životního optimismu.

Mgr. Petra Stýskalová a žáci 3. B

4. třída
Ani v letošním školním roce čtvrťáci nezahálejí a zapojují se 

do různých projektů a soutěží.  Na podzim proběhla výuka na 
dopravním hřišti v Uherském Hradišti, navštívili jsme Slovácké 
divadlo, zapojili jsme se do Jízdy zručnosti, Průvodu světlu-
šek, sběru starého papíru a jiných aktivit. Nadále spolupracu-
jeme s ekologickým centrem Žabka, v tělesné výchově plníme 
úkoly Sazka olympijského víceboje. Také jsme se zapojili do 
celoroční soutěže Tajuplná zahrada ve spolupráci s přírodo-
vědným centrem Trnka. V říjnu jsme pracovali ve skupinách 
v projektu ke Dni stromů, seznamovali se se stromy méně 
známými, vyhledávali o nich informace, vytvořili na tuto akci 
pozvánku, vymysleli básně i přání svému stromu, také jsme 
stromy kreslili i si o nich zazpívali. Ještě před zasazením naší 
mišpule velkoplodé jsme si z produktů zahrady upekli záviny 
a koláče, které po odpoledním sázení všem přišly vhod. V pro-
gramu Jak si čistit zuby se žáci dozvěděli mnoho užitečných 
rad a informací, které si v praxi vyzkoušeli.
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Nyní se těšíme na předvánoční koncerty, dílničky a jiné tra-
diční akce, také se vánočně naladíme pečením perníků a spo-
lečným posezením u stromečku.

Všem přejeme radostné prožití vánočních svátků a spoko-
jený rok 2017! 

 Mgr. Lenka Janíková a žáci 4. třídy

Exkurze ekoparlamentu do Hostětína
Ve středu 9. listopadu 2016 navštívilo dvacet členů našeho 

školního ekoparlamentu, z každé třídy s výjimkou prvních tříd 
dva žáci, ekologickou obec Hostětín. Po více než hodinové jíz-
dě vlakem, během níž jsme mohli pozorovat postupně se mě-
nící krajinu, jsme vysedli v malebné vesničce na úpatí Bílých 
Karpat. Zamířili jsme do centra Veronica, kde na nás čekala 
paní Hana Machů. Během dopoledního programu jsme zjis-
tili, co je to Ekoškola, jak funguje a co všechno nás při snaze 
získat titul čeká. Také jsme si mohli pasivní dům, v němž se 
centrum nachází, důkladně prohlédnout a prozkoumat. Zjistili 
jsme třeba, kolik mají košů na tříděný odpad, jak je dům vytá-
pěn a že se zde splachuje na toaletách dešťovou vodou. Po 
dobrém obědě měl každý možnost koupit si místní mošt. Poté 
jsme nahlédli do moštárny, kde se tato dobrota vyrábí. Zrovna 
se zpracovávala červená řepa, takže jsme mohli nahlédnout 
na proces její přeměny na mošt. Samozřejmě jsme se těšili do 
přírodní zahrady, na níž je sušírna na ovoce, domečky a skrý-
še pro užitečné živočichy a také různé výukové hračky, které 

jsme důkladně prozkoumali. Nakonec jsme si prohlédli i míst-
ní kořenovou čističku odpadních vod, po níž se mohli zájemci 
dokonce i projít. A pak už jsme zamířili na vlakovou zastávku, 
z níž byl nádherný výhled na krajinu, a hurá domů.

Mgr. Kateřina Zetíková, člen školního ekoparlamentu

Jménem všech žáků a zaměstnanců Základní školy Františ-
ka Horenského bych chtěl čtenářům adventního vydání Boršic-
kého zpravodaje popřát klidné prožití vánočních svátků, radost 
ze života, pevné zdraví, mnoho pracovních i osobních úspěchů 
v roce 2017.  Mgr. Tomáš Kordula, ředitel ZŠ

 ZAMYKÁNÍ ZAHRADY SE SKŘÍTKEM PODZIMNÍČKEM V MATEŘSKÉ ŠKOLE
Cíl projektu:

Projekt umožní dětem získávat a rozvíjet všechny kompe-
tence dané Rámcovým vzdělávacím programem pro před-
školní vzdělávání – kompetence k učení, k řešení problémů, 
komunikativní, sociální i personální činnosti. Umožní volný po-
hyb, sledování proměn přírody a rozvoj klíčových kompetencí 
formou zkušenostního učení. Dále přispěje k rozvoji individu-
álního přístupu, nápaditosti a tvořivosti dětí mateřské školy. 
Prostřednictvím přírodní zahrady jsou vedeny k odpovědné-
mu chování k přírodě. Hravou formou tak získají motivaci, zna-
losti a dovednosti. Dojdou k pochopení, že změny způsobené 
lidskou činností mohou prostředí chránit a zlepšovat, ale také 
poškozovat a ničit.

Prvky environmentální výchovy v mateřské škole umožní 
dětem osobní zkušenost s přírodou, kterou mohou zažívat 
všemi smysly. V rámci EV budou pedagogové mateřské 
školy pomáhat dětem poznávat krásu a tajemství přírody. 
Bude se v nich rozvíjet vědomí rozmanitosti forem života 

a pocit odpovědnosti za životní prostředí. Úměrně možnos-
tem jejich dětského vnímání budou děti vedeny k tomu, aby 
si vytvářely správnou představu o úloze člověka v systému 
přírody.

Úkolem projektu v environmentální výchově je vybavit 
k těmto cílům děti odpovídajícími znalostmi, dovednostmi 
a motivací.

Popis projektu:
Nastal podzim a s ním také úklid zahrádek. I naše školní 

zahrada v MŠ v Boršicích se dne 10. 11. 2016 začala připra-
vovat k zimnímu spánku. Společně s dětmi bylo připraveno 
také nářadí na zimní úklid zahrady. Od aktivity nás neodradil 
ani první poletující sníh. Mezi děti totiž přišel jejich velký po-
mocník, a to skřítek Podzimníček. Děti mu společně vytvořily 
pelíšek z listí, aby hlídání školní zahrady přes zimu bylo pro 
skřítka pohodlnější. Pak jsme všichni společně uzamkli školní 
zahradu pomocí velkého klíče a říkanky:
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SKŘÍTEK PODZIMNÍČEK

JÁ JSEM SKŘÍTEK PODZIMNÍČEK,

MÁM TU PRO VÁS VELKÝ KLÍČEK

ZAMKNEME S NÍM ZAHRADU

NA 5 KOUZELNÝCH ZÁPADŮ.

KLÍČ MÁ MOCNOU SÍLU,

PŘEŽIJU TU ZIMU.

TENTO KLÍČ SI USCHOVEJTE

A NA JAŘE ZAHRADU ODEMKNĚTE.

Závěr:
Projekt přispívá k environmentální výchově a vzdělávání 

dětí v mateřské škole. Umožní dětem během celého roku sle-
dování proměn přírody a rozvoj klíčových kompetencí formou 
zkušenostního učení. Prostřednictvím přírodní zahrady jsou 
děti vedeny k odpovědnému chování k přírodě. Význam pro-
jektu spočívá mimo jiné i v jeho návaznosti na jarní odemykání 
zahrady s možností zapojení rodičů do této akce.

zpracovala Mgr. Bronislava Zabilová

DĚTSKÝ ÚSMĚV JAKO PODĚKOVÁNÍ
Patří panu Vladimíru Zapletalovi, který částkou 200 000 Kč 

přispěl na realizaci fasády na přístavbě budovy mateřské ško-
ly.

Dagmar Cilečková, ředitelka Mateřské školy

Dvouleté děti v mateřské škole
I naše Mateřská škola Boršice je jednou z mnoha mateř-

ských škol, které se na základě novelizace zákona č. 561/ 
2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším od-
borném a jiném vzdělávání, ve znění zákona č. 178/2016 Sb., 
s účinností od 1. 9. 2016, rozhodly přijímat k předškolnímu 
vzdělávání děti mladší tří let. Tuto skutečnost přijaly s velkým 
nadšením především pracující maminky.

Setkáváme se s otázkami, zda je takto malým dětem škola 
přínosem. Nejprve by si rodiče měli uvědomit, že mateřská 
škola by neměla přebírat péči rodinnou, ale pouze ji doplňo-
vat. Je potřeba proto najít optimální míru, což je u každého dí-
těte individuální. Děti mají možnost získávat nové zkušenosti, 
je to pro ně zpravidla první delší odpoutání od rodiny a první 
větší kontakt s vrstevníky.

Můžou mezi takto malými dětmi vzniknout kamarádské vzta-
hy? Sama jsem si pokládala tuto otázku. Byla jsem proto velmi 
mile překvapena, že ano. I takto malé děti projevují zájem o ka-
marády ve třídě, vědí, kdo patří do jejich třídy, který kamarád 
onemocněl nebo s kým by rády šly na procházce za ruku.

Práce s takto malými dětmi vždy stála, stojí a bude stát 
na lidech. Záleží na empatii dospělého, jak dokáže s konkrét-
ním dítětem pracovat. Ruku v ruce s lidským přístupem však 
jde prostředí a podmínky, které mateřská škola nastaví. U nás 
v Boršicích máme velké štěstí, že naše škola má tři třídy, do 
kterých jsou děti rozděleny podle věku, takže jak materiální 
vybavení, tak i vybavení hračkami je v těchto třídách přizpů-
sobeno věku dítěte. Musela být ale přizpůsobena i pracovní 
doba paní učitelek, aby se co nejvíce překrývaly. Tím mají větší 
možnost se dětem věnovat individuálně, neboť tak malé děti 
potřebují více opečovávání. Samozřejmě je zde náročnější 
plánování výchovně vzdělávací činnosti i ostatních akcí.

Důležitým faktorem je také úprava režimu dne. Děti toho ješ-
tě moc nevydrží a rychleji se unaví. Opět bych ráda vyzdvihla 
naši mateřskou školu, která nám umožňuje pobyt na zahradě 
i v chladnějším období. Malé děti zvládají ze začátku procházky 
hůře, a tak využíváme volný, bezpečný prostor na zahradě.    

K pobytu 
na zahradě je 
ovšem potřeba 
vhodné oble-
čení a obuv, 
a proto je důle-
žitá komunika-
ce a spoluprá-
ce rodičů s MŠ. 
Musím ještě 
podoktnout, že 
i tak malé dítě 
by mělo být na 
vstup do ma-
teřské školy připraveno (samozřejmě v rámci jeho věku), aby 
nemělo z mateřské školy strach, ale aby se zde cítilo spoko-
jeně. Spokojené dítě se rovná spokojený rodič. A spokojený 
rodič a spokojené dítě se rovná spokojená učitelka. Jsou to 
spojené nádoby. Když je jeden článek nespokojen, nemohou 
být spokojeny ani ty ostatní. 

Závěrem bych ráda napsala, že jsem sama mámou tří dětí 
a nejmladší dceři jsou tři roky. Vždy jsem zastávala názor, že 
dítě do tří let patří k matce. Po první zkušenosti však i já svůj 
názor měním a začínám vidět pozitiva před negativy. 

Při psaní příspěvku jsem vycházela i z poznatků z časopisu 
Informatorium.

Šárka Horňáková
učitelka Mateřské školy Boršice 
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NAVZDORY POČASÍ SE PRŮVOD SVĚTLUŠEK OPĚT VYDAŘIL. 
BYLO VÁS 500!
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STŘÍPKY Z DOMOVA ANEB CO SE DĚJE ZA DVEŘMI
Den seniorů  

Letos jsme se rozhodli oslavit den seniorů trochu jinak než 
obvykle, a to proto, že v tento den slaví všichni naši obyvatelé 
svátek, a je tedy důvod k velké oslavě, kterou můžeme slavit 
všichni společně. A navíc není nikomu líto, že se zrovna ne-
jmenuje Ludmila nebo Marie. Byli jsme totiž zvyklí slavit na 
jejich svátek den otevřených dveří a ostatním s jiným jménem 
by to mohlo být líto, že v jejich svátek se nekoná taková osla-
va. Proto jsme se rozhodli pro změnu, a nebudeme tak slavit 
Marie a Ludmily a s nimi spojený den otevřených dveří, ale 
den seniorů, který může oslavit každý náš obyvatel.

V tento den již od rána začaly velké přípravy, peklo se, při-
pravovalo a hlavně jsme se všichni těšili, co nás čeká a ne-
mine. Jako host přišel také pan starosta a pan místostarosta, 
který vystoupil v plánovaném programu, protože již tradičně 
nás poctil svou návštěvou a krásným zpěvem mužský pěvec-
ký sbor Stoprounští vinaři, jehož je součástí. Přijeli také hosté 
z vedení Charity a ostatní příznivci našeho domova. V úvodu 
došlo na gratulace všem seniorům a každý dostal drobný dá-
rek – ženy květinu a muži lahodný pivní mok. 

V zábavném odpoledním okénku vystoupil  lidový vypra-
věč pan Václav Hučík, který nás pobavil veselými historka-
mi z časů mládí našich obyvatel a vykouzlil nejeden úsměv 
a salvy smíchu nejen u našich babiček a dědečků, ale i hostů. 
Vystoupení lidového baviče bylo proloženo zpěvem Stoproun-
ských vinařů, kteří vždy potěší každé srdce. Někteří z našich 
obyvatel se svým zpěvem připojili ke sboru a byla cítit radost 
všude kolem. 

Protože k pořádné oslavě patří i občerstvení, šikovné ruce 
našich pracovníků připravily buchty a další dobroty, k tomu 
jsme uvařili výborný svařák. Na večeři nemohlo být nic jiného 
než pořádný vepřový řízek s bramborovým salátem. Všichni 
si velmi pochutnali, a proto patří velký dík všem, kdo se na 
přípravě tohoto dne podíleli, a nezbývá než se těšit na další 
ročník. 

Vystoupení dětí z mateřské školy 
Každým rokem na nás nezapomene vedení MŠ a spolu 

s místními dětmi připraví krátké pásmo písniček a tanečků, 
které malí školáčci přijdou ukázat k nám do domova, aby po-
těšili naše babičky a dědečky. 

I letos na nás děti nezapomněly a přišly nás navštívit. Při-
pravily si taneční vystoupení doprovázené veselými písnič-
kami. Mnohé babičky v dětech poznávaly vnučky a vnuky 
svých známých, a tak se nám všechny děti představily. Bylo 
vidět, že tančení malých dětí vyvolalo u našich seniorů nadše-
ní a radost z toho, že i ti nejmladší nezapomínají na své pra-
rodiče a mají k nim hezký vztah. Po krásném vystoupení do-
stali všichni obyvatelé drobný dárek v podobě podložek pod 
hrneček – na kterých se pyšnily obrázky našich nejmenších. 
Takže nezbývá nic jiného než si něco dobrého uvařit a vzpomí-
nat při pohledu na obrázek na hezké chvilky, kterými nás děti 
ze školky obdařily. Myslím, že je na místě poděkovat paním 
učitelkám, že nezapomínají učit děti lásce ke starší generaci 
a mají trpělivost při práci s nimi. 

Mgr. Julie Chovancová
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FS Pentla
Do adventu vstoupila muzika CM Pentla koncertem z cyk-

lu „Na živú notečku”, který odehrála 30. listopadu ve foyer 
ČRo Brno a který byl 
navíc živě přenášen 
po vlnách této stanice 
a taky na YouTube (kde 
koncert můžete zpětně 
zhlédnout). Koncert 
posluchačům a divá-
kům představil průřez 
naším repertoárem 
tak, jak jde rok (od fa-
šanku až pod advent). 
Mnohokrát děkujeme 
všem, kteří nás do 
Brna přijeli podpořit. 

Již tradičním vy-
stoupením se pro nás 
v prosinci stal Mikuláš-
ský jarmark, kde jsme, 
jak doufáme, zpříjem-
nili Boršičanům i přes-
polním nákupní shon. 
Jako každý rok, tak i le-
tos náš soubor pořádá 
Vánoční koncerty. V tomto roce dokonce dva. První z nich se 
uskutečnil 18. prosince v městské části Nový Lískovec v Brně. 
Druhý koncert bude 28. prosince v kostele v Boršicích. Těšit 
se můžete na cimbálovou muziku a tanečníky z FS Pentla, děti 
z Pentličky a možná přijde i nějaký ten host (ale to je zatím 
překvapení). 

Ani v roce 2017 nebudeme sedět doma a vyrazíme mezi 
Vás. 7. ledna zahraje muzika na Farním plese, 21. ledna vy-

stoupí celý soubor na Krojovém plese a 28. ledna vystoupíme 
na Valašském bále v Kongresovém centru ve Zlíně. 

Na závěr bychom chtěli poděkovat všem našim příznivcům 
za věrnou podporu v uplynulém roce a do nového roku Vám 
přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a hlavně dobré muziky. 

za FS Pentla Martin Gabriel

FS Pentla na svatbě.

Pentlička v zimním čase
Po dvouměsíční odmlce, kdy jsme si odpočinuli od vystu-

pování a pilně nacvičovali, jsme opět v jednom kole. Rok se 
s rokem sešel a máme tu zase prosinec.

Advent jsme začali 3. 12. vystoupením na Mikulášském 
jarmarku v Boršicích. Naši nejmenší společně s prostředními 
dětmi předvedli pásmo „Ztratila jsem fěrtůšek“, „Cib, cib, ci-
bulenka“ a „Já mám koně, vraný koně“. Starší děti zatančily 
vykopávané a ukázaly, jak to chodí ve škole.

Nebyl by to prosinec, abychom měli jen jedno vystoupe-
ní. Proto třetí adventní neděli jste nás mohli vidět na dalším 
Vánočním jarmarku, tentokrát v Dolním Němčí.

Tradičně, jako každým rokem, zazpíváme 23. 12. v Borši-
cích při rozsvěcování vánočního stromečku. Přijďte si s námi 
zazpívat a pocítit vánoční atmosféru, kterou, jak doufáme, ale-
spoň trochu navodíme zpěvem našich koled. 

Nakonec bychom Vás chtěli pozvat 25. 12. na Živý betlém 
a také na Vánoční koncert, který se uskuteční 28. 12. v kostele 
sv. Václava v Boršicích. Moc rádi Vás tam uvidíme a prožijeme 
s Vámi jeden z posledních dnů v roce.

Závěrem bychom Vám chtěli popřát šťastné a pohodové 
vánoční svátky prožité s těmi nejbližšími, zdraví a vkročení tou 
správnou nohou do nového roku. DFS Pentlička

vedoucí Pentličky
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Třetí víkend v měsíci září patří v naší obci už tradičně bur-
čákovým slavnostem. I když téměř každý rok jsme na nějakou 
deštivou přeháňku zvyklí, letošní vydatný déšť nám způsobil 
nejen psychické, ale hlavně fyzické vypětí. Pro pořadatele to 
znamenalo během tří hodin přestěhovat vše pod střechu. A tak 
půlkulaté slavnosti zahájil starosta Ing. Roman Jílek za dopro-
vodu CM Pentla spolu s moderátorem Laďou Šimečkem ve 13 
hodin v kulturním domě.

Prostor KD vyplnily stánky s burčákem, vínem od našich 
boršických vinařů a nechyběly ani bramborové a masové spe-
ciality. Na galerce byly stánky např. s keramikou, hračkami, 
bižuterií, vařečkami atd.

Pro děti tu byl koutek s malováním na obličej a tetováním, 
mohly si vypresovat mošt a rodiče mohli ochutnat různé stolní 
a moštové odrůdy révy vinné.

V průběhu folklorního festivalu se na jevišti představily 
folklorní soubory: DFS Pentlička z Boršic, DFS Valášek z Koz-
lovic, Bartošův dětský soubor ze Zlína, Stoprounští vinaři 
z Boršic, Tupeský mužský sbor, Veselá Partyja z Boršic, Ma-
týsek z Kyjova, Bartošův soubor ze Zlína a v neposlední řadě 
domací FS Pentla.

Celé slavnosti vyvrcholily večerním představením folklorní-
ho souboru Valašský vojvoda z Kozlovic.

Nakonec si ná-
vštěvníci mohli při 
besedě u cimbálu 
zazpívat a zatanco-
vat za doprovodu tří 
cimbálovek. 

-hea-

V. BURČÁKOVÉ SLAVNOSTI
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Oldřich Mikulášek: Starým vinohradníkům

Tož pojďte, chlapci,
upijem ten žal,

že dívky se už po nás
neohlédnou,

že hlavy nám už jako
psí srst šednou

a na pec teploučkou
kde hřejem kosti svoje,
jen kocour za námi by

ještě dolézal.

Tož pojďte, chlapci!
A napijem se vstoje!
 Křivý je vinný kmen -
ale jak vyřízen by stál
 šik vojáků - tak stojí -
i ten náš vinohrádek.

 A vlastně, proč bychom
upíjeli svůj žal?

I vinohrad je stár;
však rodí víno mladé!

STOPROUNŠTÍ VINAŘI 2016

Stoprounské slavnosti 2016.

Ti Stoprounští vinaři,            
to jsou velcí frajeři,
dobré vínko dělají 
a přitom si zpívají…

Je to až neuvěřitelné, jak ten čas letí, vždyť tento spolek, 
který v naší obci působí, oslaví v příštím roce už 10. výročí za-
ložení. Pěvecký soubor se stejným názvem vznikl o několik let 
později. O to častěji a pravidelněji se chlapi schází, aby nastu-
dovali nové a procvičili si starší písničky ze svého repertoáru. 
Útočištěm se jim stal vinný sklep manželů Ludmily a Františka 
Marťanových, kterým bychom chtěli touto cestou všichni sr-
dečně poděkovat za příjemný azyl.

Pěvecký soubor se představuje nejen našim občanům na 
akcích pořádaných obecním úřadem, např. svěcení vína, mar-
tinské chutnání vína, košt vína, burčákové slavnosti, fašank, 
zpěváci taky zazpívali obyvatelům Domu pokojného stáří 
apod. V okolních dědinách se představili např. v Buchlovicích 
na Koseckých slavnostech a vernisáži obrazů Aleny Stodůlko-
vé, při návštěvě pěveckého sboru v Tupesích, v Uh. Hradišti 
při otevírání skanzenu na Rochusu, v Nedakonicích apod. 

Členové pěveckého sboru, jak už jejich název připomíná, 
nejenom zpívají, ale také se velmi poctivě starají každý o ten 
svůj kus vinohradu. Společně si víno hodnotí, chutnají a taky 
je představují na mnoha akcích, hlavně na různých koštech 
vína v naší i sousedních obcích.

První a zároveň nejočekávanější akcí je martinské ochut-
návání vín. Tady se poprvé v roce ukáží výsledky jejich práce. 
Poprvé mohou zhodnotit vinařský rok. Ten letošní byl k výno-
sům velmi krutý kvůli jarním mrazům, takže úroda byla tento 
rok velmi slabá.

Víno doprovází dějiny lidstva tak dlouho, že jeho kvality 
a vlastnosti jsou již přímo lidské. Může tudíž být víno bohaté, 
plné, kulaté, voňavé, vznešené, nebo také víno chudé, skrom-
né, hubené, bezcharakterní apod.

O historii pěstování vína a o víně samotném bylo napsáno 
hodně knih, proneseno hodně citátů a moudrých slov.

Připomeňme si některé z nich:

Víno je mocným inspirátorem,  
dobré lidi podněcuje k dobru, špatné ke špatnostem. 

Ve víně je pravda. 

Dotěrné starosti se rozplývají ve víně.

Tvář se zrcadlí v zrcadle, duše ve sklence vína. 

Když vchází víno, odcházejí tajnosti. 

Po pivě se spí, po slivovici hloupne a po víně se zpívá.   

… a spousta jiných.

                                   Tak na zdraví! 

Zdraví Stoprounští vinaři    
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Archeologický výzkum u kostela sv. Václava v Boršicích
V srpnu a září letošního roku provedla společnost Archaia 

Olomouc o. p. s. hned vedle kostela sv. Václava v Boršicích ar-
cheologický výzkum. Jeho cílem bylo ověřit a doplnit výsledky 
staršího výzkumu dr. Viléma Hrubého z roku 1939. Dr. Hru-
bý při svém výzkumu údajně při severní stěně kostela odkryl 
pozůstatky starší předrománské fáze (9. - 12. století) původní 
církevní stavby zasvěcené sv. Petrovi a Pavlovi.

Kostel sv. Václava má totiž zajímavou historii, bohužel ně-
které její kapitoly dodnes obestírá tajemství. Kostel v román-
ském slohu zde měl být vystavěn již okolo roku 1250 údajně 
na místě předchozí církevní stavby. Na to by ukazoval nález dr. 
Roberta Snášila, který zde v roce 1972 při stavbě kanalizační 
jímky v prostoru mezi kostelem a výše položenou školou na-
lezl a zdokumentoval zahloubený objekt s keramikou datova-
nou do 10. století.

Za husitských válek byl v roce 1421 původní románský 
kostel pobořen vojsky Bedřicha ze Strážnice a Tomáše z Vi-
zovic. Podle barokního historika a faráře v Pavlovicích husité 
chtěli materiál použít na stavbu svých tvrzí v Ostrohu a Ne-
dakonicích. Část kamenických článků z pobořeného kostela 
byla však nalezena v roce 1884 při opravě zdí dolního mlýna, 
takže husité všechny kameny zřejmě neodvezli. 

Vzhledem ke stavu, ve kterém se Boršice a celé okolí po 
husitských válkách ocitly (vyplundrované a vypálené vsi, velký 
úbytek obyvatel), nepřekvapuje, že k obnově kostela došlo až 
v roce 1453. O podobě nového kostela mnoho nevíme, do-
konce podle pověstí se mělo jednat o malý dřevěný kostelík, 
tuto hypotézu však dosud nelze potvrdit.

Bylo by logické, že předpokládaná malá stavba nestači-
la potřebám boršické farnosti, a tak někdy v letech 1670 až 
1680 byl pak vystavěn kostel sv. Václava v barokním slohu. 
Později, na konci 17. století, byla ke kostelu ještě přistavěna 
věž.

Pozornost badatelů na sebe boršický kostel poutal již od 
19. století. Boršický farář P. Jan Nepomuk Studený tu od roku 
1884 hledal hrob svatého Metoděje a v roku 1903 navíc pro-
vedl v okolí boršického kostela 15 zjišťovacích vrtů. Na jeho 
práci pak navázal P. Antonín Štaffa a ve spolupráci s V. Volčí-
kem zde v letech 1911 a 1927 provedl rovněž několik sond. 
V roce 1927 byl kostel v souvislosti s  odvodněním základů 
po celém obvodu odkopán až do hloubky asi 1,5 m, přitom 
na vnější straně presbytáře byly odkryty pozůstatky hrobky 
dvou boršických farářů, a to P. Alanuse Hassika, OCist., a P. 
Ioannuse Brhela. 

Není divu, že časem toto místo přilákalo pozornost dalších 
badatelů. V roce 1939 zde v rámci sondáže odkryl dr. Vilém Hru-
bý pozůstatky kamenné konstrukci stavby, kterou považoval za 
předrománskou fázi kostela, orientovanou ve směru S-J. A právě 
na tuto sondáž měl navázat letošní archeologický výzkum. 

Primární archeologické práce představovaly ruční odkop re-
centního travnatého povrchu a zásypu původní sondy dr. Hru-
bého, až se podařilo odkrýt zmiňovanou zděnou kamennou 
konstrukci. Její datace se však jako předrománská, či dokonce 
velkomoravská nepotvrdila. Zeď porušovala starší hroby, které 
jsme díky keramickému materiálu datovali do 13. století, kon-
strukce tedy musí být nejdříve z této doby, či spíše mladší. 

Jak je uvedeno výše, kromě zděné konstrukce se podařilo 
odkrýt rovněž 6 hrobů z 13. století, tj. pozůstatek původního 
hřbitova. Kostry byly uloženy v původních, anatomických po-
lohách, v současné době jsou antropologicky zkoumány.

Lze shrnout, že letošní archeologický výzkum sice zodpo-
věděl některé dosavadní otázky, nastolil však otázky další, jako 
například: Existovala zde opravdu starší církevní stavba? Kde 
se nacházela? Byla součástí nějakého většího sídelního areálu? 
Na tyto odpovědi si však zřejmě budeme muset ještě počkat.

Kamenná konstrukce objevená 
a zdokumentovaná V. Hrubým 
v r. 1939. Za ní jsou vidět po-
zůstatky porušených starších 
hrobů.

Kamenná konstrukce po ukon-
čení výzkumu a přeložení po-
škozené kanalizace.

Mše svaté o Vánocích v kostele sv. Václava v Boršicích
24. 12.  Štědrý den – dětská půlnoční mše svatá 15.00,  
 půlnoční mše svatá 23.00

25. 12.  Narození Páně (Boží hod vánoční) – 7.30 a 10.30

26. 12.  Svátek sv. Štěpána – 7.30 a 10.30

27. 12.  Svátek sv. Jana, apoštola – 17.00  
 (po mši svaté svěcení vína v KD)

31. 12.  sv. Silvestr – mše svatá na ukončení roku – 17.00

1. 1. 2017 Slavnost Matky Boží Panny Marie – 7.30 a 10.30

„Hle, panna počne a porodí syna a dají mu jméno Emanuel, to 
znamená Bůh s námi.“ (Mt 1,23)

POŽEHNANÉ A LÁSKYPLNÉ PROŽITÍ SVÁTKŮ VÁNOČ-
NÍCH A RADOST Z NAROZENÍ NAŠEHO SPASITELE JEŽÍ-
ŠE KRISTA VÁM PŘEJE A ŽEHNÁ                P. Anton Kasan

Další informace:

Farní ples se bude konat v kulturním domě 7. ledna 2017.

Tříkrálová sbírka se v naší obci uskuteční v sobotu 7. ledna 
2017.

Betlémské světlo hoří v kostele sv. Václava od neděle 18. 
12. 2016. Je možnost po každé mši svaté si odpálit a přinést 
do svých domovů.

Motto letošního ročníku Betlémského světla:

Odvážně vytvářet mír
Motto je inspirováno Horským kázáním, kde Ježíš učí: „Blaze 
těm, kdo působí pokoj, neboť oni budou nazváni syny Božími. 
Blaze těm, kdo jsou pronásledováni pro spravedlnost, neboť 
jejich je království nebeské.“ (Mt 5, 9–10)
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Setkání schol v Boršicích
V sobotu 24. 9. 2016 se konalo vůbec první setkání schol 

v Boršicích. Sedm schol, včetně té boršické, se sešlo v 11:30 
v kostele, kde bylo toto setkání zahájeno mší svatou. Aby to 
scholám odpoledne dobře zpívalo, byl pro ně připravený guláš 
dle receptu otce Antona. Po obědě byly zvukové zkoušky a ve 
dvě hodiny začala přehlídka. Scholy zpívaly v pořadí: Nedakoni-
ce, Žarošice, Polešovice, Lidečko, Březolupy, Buchlovice a Bor-
šice. S každou scholou byl nejdříve rozhovor, aby se poslucha-
čům určitým způsobem představily, a poté už mohly zpívat své 
připravené písně. Zpěv schol se linul nejen farní zahradou a tvořil 
nádhernou atmosféru, a to jak pro posluchače sedící u pódia, tak 
i pro děti tvořící v připravených dílničkách na kaplance. 

POZLACENÍ KŘÍŽE NA HŘBITOVĚ

V letošním roce jsme se rozhodli z finančních darů, které získáme při velikonočním klepání po naší 
obci, nechat pozlatit svatý kříž, který se nachází uprostřed hřbitova. Na kříži je nápis v tomto znění: 

JEŽÍŠI NÁŠ SPASITELI, MRTVÝCH MOCNÝ VZKŘÍSITELI, TVOJE SVATÁ SMILOVÁNÍ,  
SLAVNÉ JIM DEJ ZMRTVÝCHVSTÁNÍ  

a ze zadní části:  
LP 1971 VĚNOVALI OBČANÉ PŘI ROZŠÍŘENÍ HŘBITOVA.

V příštích letech se budeme snažit opravit hrob, kde v Pánu odpočívají kněží Vldp P. Leopold  
Kozelský, CSsR, a ThDr. P. František Kostrbel, kteří několik let působili v naší farnosti.

Děkujeme všem štědrým dárcům a panu Vítu Bilíkovi, který se chopil samotné práce.
ministranti

Setkání schol v Lidečku 
V pátek 11. 11. 2016, v předvečer setkání schol v Lideč-

ku, pořádala naše schola již druhý večer chval za tento školní 
rok v duchu milosrdenství. Snažili jsme se zpívat, jak nejlíp 
jsme mohli, a za to se nám odvděčili mnozí jednotlivci, kteří 
za námi po večeru chval došli a děkovali za něj, některé naše 
chvály dokonce i dojaly. Sobota započala chutnou snídaní 
(párky Lidečko) a poté otec Červenka odsloužil mši svatou 
pro všechny zúčastněné scholy. Přijelo na 20 schol, které vy-
stoupily během dopolední a odpolední přehlídky, mezi nimiž 
byl také oběd v podobě guláše otce Antona. Po přehlídce byl 
pro děti připraven program s kouzelníkem Šeklinem, který do-
konce i od nás vybral Toma jako dobrovolníka. Po krátkém 
individuálním programu, kdy jsme mohli navštívit fotokoutek, 
nebo si najít nějaké nové kamarády, se na pódiu ukázal Mari-
án Kasan s kapelou a po nich si nás „vzali na svá bedra“ polští 
kamarádi, kteří nás učili jejich tradiční polské tance. Poté už 
nám nezbývalo nic jiného než vzpomínat na krásně strávený 
víkend a pomalu jet domů.

Eliška Výstupová
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Setkání padesátníků 23. srpna 1986.

Malujeme na chodníku 20. 6. 1986.

Návštěva v Domově důchodců v Buchlovicích 14. 6. 1986.
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Přivítání prvňáčků, 
zahájení školního 
roku 1. 9. 1986.

Předávání občanských průkazů 30. 5. 1986.

Jan Veselý - 90 let, 16. 5. 1986.
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Putování  boršickými vinohrady
V neděli 4. 9. 2016 v 9.30 hodin se sešlo 28 vinařů z Boršic 

a okolí u kapličky v Radovanech na 5. ročník putování bor-
šickými vinohrady. Po přivítání předsedou zahrádkářů Liborem 
Vrankou se ujal dalšího programu Ing. Alois Tománek a krátce 
zhodnotil letošní rok v našich vinicích. Pak  se prošlo vinicemi 
s praktickou ukázkou úrody a ukázkou nových odrůd. Násled-

ně jsme se přesunuli ke šlechtitelské stanici Ing. Aloise Tomán-
ka, kde byla připravena ukázka klonové selekce tradičních od-
růd Tramínu a Rulandských a některých novošlechtěnců révy. 

Na závěr bylo podáno několik vzorků vín z novošlechtění 
i klasických odrůd. 

Činnost základní organizace Svazu postižených civilizačními chorobami 
Boršice v druhé půli roku 2016

Druhá polovina roku byla pro naše členy naplněna velkou 
porcí akcí. Ty se vydařily dle našich představ a doufám, že se 
i účastníkům líbily.

Začátkem září se jako každoročně konal týdenní ozdrav-
ný pobyt spojený s turistikou a poznávacími zájezdy po okolí 

Ludvíkova (Jeseníky), který má za cíl zvýšit tělesnou i duševní 
kondici. Za připomenutí určitě stojí návštěva Priessnitzových 
lázní v městě Jeseník. Tamní mikroklima je vhodné pro léče-
ní horních a dolních cest dýchacích, ale také pro léčbu potíží 
krevního oběhu, nervové soustavy a vegetativního nervstva. 
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Navštívili jsme přečerpávací elektrárnu Dlouhé stráně a nej-
vyšší horu Moravy Praděd (1491 m n. m.). Zde nás zastihlo 
velmi pěkné počasí umožňující krásný rozhled na všechny za-
jímavosti v okolí. Tento pobyt se vydařil a již nyní se těšíme na 
další ročníky.

Další pobytově-poznávací ozdravný pobyt se konal u Ja-
derského moře v Lido di Dante, v blízkosti letoviska u města 
Ravenny, které je vzdáleno asi sto kilometrů od Benátek. Byli 
jsme ubytováni v kempu v bungalovech v blízkosti písečné 
pláže. Odtud jsme vyjížděli na poznávací výlety po okolí, na-
příklad na návštěvu republiky San Marino, do Ravenny a při 
zpáteční cestě jsme učinili zastávku v historických Benátkách. 
Počasí nám vyšlo vstříc, takže jsme si prodloužili letní rado-
vánky. 

Koncem září naše organizace pořádala zájezd do zámku 
Milotice s návštěvou skanzenu ve Strážnici. Zájezd byl ukon-
čen exkurzí a řízenou degustací pěti vzorků vín v zámeckých 
vinných sklepech v Bzenci.

Jako každoročně k ukončení letní sezony patří opékání 
špekáčků. Letošní opékání se uskutečnilo v areálu letního kina 
v nově otevřené Obecní hospodě v Boršicích. Akce se zúčast-
nila nejméně polovina členů základní organizace SPCCH, kte-
ří si zde užili zábavného odpoledne.

Týden s SPCCH a den seniorů si naše organizace připo-
mněla v lovecké obci Stříbrnice na myslivecké chatě. Den plný 

zábavy a dobré pohody jsme ukončili v pozdních odpoledních 
hodinách. Za zmínku stojí, že mezi nás přišel i pan starosta 
obce Petr Matoušek. Velké poděkování patří manželům Mar-
tinákovým, kteří se postarali o organizaci a propůjčení mysli-
vecké chaty.

Týden Svazu postižených civilizačními chorobami pokra-
čoval okresním turnajem v kuželkách o pohár starosty města 
Hluk, kterého jsme se zúčastnili a z deseti mužstev jsme se 
umístili na pěkném čtvrtém místě. 

Za podpory Nadace Synot si v říjnu naši členové mohli vy-
jet do termálních lázní v Mosonmagyarovaru. Poslední ozdrav-
ný pobyt v letošním roce se uskutečnil v Dudincích, v novém 
hotelu Jantar, který nám poskytl celou řadu procedur. 

V listopadu proběhl turisticko-poznávací pobyt ve Vyso-
kých Tatrách a také třetí ročník turnaje o ceny v Bowling centru 
Zlechov. Tento turnaj vyhrál pan Josef Miklík, druhá byla paní 
Olga Hulínová a na třetím místě skončila paní Anna Elisová. 

Druhá polovina roku je za námi a my už pilně plánujeme 
další akce a zájezdy na příští rok. Chtěli bychom poděkovat 
všem členům za účast na akcích. 

Za výbor SPCCH bychom Vám chtěli popřát klidné a po-
hodové prožití vánočních svátků, pevné zdraví, mnoho štěstí 
a osobní spokojenosti v novém roce 2017.

 Ladislav Hamřík,
předseda ZO SPCCH Boršice

Babinec… putování za poznáním
Spolu s příchodem babího léta zamířila naše vnoučata do 

škol a školek a nám opět započalo naše putování po krásách 
Moravy. Lákadlem se pro nás stal valtický zámek a jeho blízké 

okolí. Zámek ve Valticích letos nalákal rekordní počet návštěv-
níků, důvodem byla půlroční výstava s názvem „Zlato císařů 
a králů“, která byla také naším hlavním cílem. Vystaveno bylo 

Britská imperiální koruna.Svatováclavská koruna.
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celkem 30 originálních kopií korunovačních klenotů nejen 
z Evropy, ale také z Orientu, doplněných o sbírku pokladů ze 
starověké i středověké Číny. Obdivovaly jsme korunu Svaté 
říše římské, svatováclavskou i svatoštěpánskou korunu, císař-
skou korunu Napoleona a spoustu dalších. 

Naší pozornosti neunikl ani samotný zámek, dříve pat-
řící Lichtenštejnům, a jeho impozantní prostory.  Zámek byl 
v minulosti vyklizen, ale v posledních letech se památkářům 
poštěstilo nakoupit v evropských aukcích původní nábytek, 
který zdobil tyto prostory za života Lichtenštejnů. Přítomnost 
tohoto rodu je vidět ve městě a okolí na každém kroku. Po 
prohlídce jsme se vydaly na procházku ke Kolonádě na Reist-
ně, která se tyčí nad Valticemi. Tato krásná stavba uprostřed 
vinic je památníkem, který nechal postavit v roce 1817 Josef I. 
z Lichtenštejna jako vzpomínku na svého otce a dva bratry. Na 
památníku je možno přečíst německý nápis, který v překladu 
zní: „Syn otci, bratr bratrům a nezapomenutelným předkům, 
zůstávající syn.“ Poté, co jsme vystoupaly nahoru na koloná-
du, otevřel se nám nádherný výhled do okolí, je odtud možné 
vidět až do Rakouska, jelikož se Valtice nacházejí pár kilo-
metrů od hranic. Od průvodce, který s námi trávil čas, víme, 
kudy vedla hranice a že zde bylo dříve ostře střežené hraniční 
pásmo, kam byl vstup přísně zakázán. Pohraniční stráž měla 
nahoře na budově dokonce postavenou hlásku. Objekt je tedy 
nově zpřístupněn od roku 1990.

Během září se objevila zpráva, že je ve Starém Městě zpří-
stupněna jižní věž na novém kostele sv. Ducha. Tuto novou 
možnost jsme spojily s prohlídkou kostela, kde se nám po 
celou dobu věnoval pan František Ingr, který nám vylíčil ne-
jen historii Starého Města od 9. století, kdy město bylo hlavní 
součástí Veligradu, ale také nás informoval o dlouholeté snaze 
vystavět ve Starém Městě nový kostel. Moderní kostel navrhl 
slovinský architekt Ivo Goropevšek. Půdorys má tvar velko-
moravského kostela, dva prolínající se kruhy symbolizují ne-
konečno - bez začátku a bez konce. Nosnou část hlavní lodi 
tvoří 12 sloupů, které představují 12 apoštolů. Dominantou 

jsou dvě věže, které představují Cyrila a Metoděje. Zajímavá je 
ale také křížová cesta, kterou namalovala před 40 lety malířka 
ze Znojma, obrazy dlouhou dobu ležely netknuté a nyní zdobí 
tento kostel. Po prohlídce jsme se tedy vydaly zdolat výšku 40 
metrů  na vrchol jižní věže, odkud je krásný výhled do okolí. 
Naší pozornosti neunikl ani jezuitský sklep z roku 1668, který 
vybudovali členové jezuitského řádu ze sousedního Uherské-
ho Hradiště. V současné době je možné sklep využít pro růz-
ná kulturní setkání. Tečkou pro nás byla návštěva Památníku 
Velké Moravy. Touto cestou bychom rády poděkovaly panu 
Ingrovi za poskytnuté informace a čas, který s námi strávil.

Často využíváme příznivé počasí k výletům a procházkám, 
občas nám ale nepřeje. V takovém případě se scházíme na 
Troskách, kde plánujeme, kam zamíříme příště.

Všem přejeme veselé Vánoce a šťastný nový rok 2017.  

Marie Lukůvková

Kolonáda nad Valticemi.

Valtice.

Interiér kostela sv. Ducha ve St. Městě.

V kostele sv. Ducha.

Na Troskách.
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  TOM Kamzík Boršice
Na sobotu 12. 11. 2016 jsme si naplánovali s turistickým 

kroužkem výšlap na Buchlov. Měl to být podzimní výlet plný 
sluníčka a zlatých, červených, hnědých a jinak podzimně 
zbarvených stromů, ale počasí tomu chtělo jinak.

Sraz byl v 9.15 na dědině. 

Když mě ráno vzbudilo pískání větru za okny a zatažená 
obloha, nevěřila jsem, že se dnešní výsadek uskuteční. Na dě-
dině však čekala banda kamzíků, a tak jsme vyrazili proti větru 
dobýt Buchlov.

Nehorší úsek cesty byl na „pivní“ stezce, vítr byl ledový 
a nebylo se kam schovat. Myslela jsem, že se otočíme a vrátí-
me, ale u dětí můj návrh neprošel.

V lese už bylo docela dobře, cesta do kopce nás zahřála a my 
po troše bloudění v poledne stanuli pod hradem Buchlovem.

Tady už nás vítala hospůdka pana Špalka. V krbu praskal 
oheň a teplo bylo vítanou změnou. Horký čaj nás probral k ži-
votu a v jednu hodinu jsme se rozloučili, poděkovali a zaplatili, 
no a vyrazili na zpáteční cestu. Tentokrát s vichrem v zádech 
a dolů z kopce. Mít křídla, tak určitě letíme.

Po třetí hodině jsme byli, vybičovaní od větru, v teple svých 
domovů.   Sepsala Helča

Český svaz včelařů, základní organizace Boršice
Je advent a to znamená, že se blíží Vánoce, a tedy i konec 

roku. Je to čas, kdy je vhodné se ohlédnout za uplynulým rokem.

Tento rok pro včelaře nebyl zrovna nejlepší. Na začátku se-
zóny se vyvíjelo všechno příznivě. Potom přišlo období, kdy 
se teplota, sucho a další nepříznivé jevy spojily, a to pro vče-
laře nebylo dobré. První snůška se ukazovala velmi dobrá, na 
což poukázala i média zprá-
vou, že letos bude mnoho 
medu. Nebyla to až tak dobrá 
předpověď. Po zvratu počasí 
druhé a další vytáčení medu 
již bylo velmi skromné, ne-li 
žádné. Doufejme, že příští rok 
bude o mnoho lepší.

Po letním slunovratu včel-
ky byly ještě v kondici. Při 
kontrole se nemocnost včel 
zdála být v přijatelných me-
zích. Dost včelařů tento stav 
naladil tak, že přestali v kont-
role rozvoje nemocí u včel být 
obezřetní. Následkem teplého podzimu matky poměrně dost 
plodovaly, a proto se mohl šířit i varroa destructor (kleštík), 
který se poměrně značně rozšířil i po léčení fumigací. Po ode-
brání a vyšetření zimní měli se ukáže, jak se nemoc rozšířila. 
Dle poznatků od jiných včelařů se ukazuje, že jich dost přijde 
o včelstva. Budeme doufat, že se podaří velké části včelstev 
přezimovat dobře a včelaři budou mít na jaře radost z vyzimo-
vaných včel. Co se týče nemocí moru a hniloby plodu, jsou 
naše včely zatím bez tohoto problému, přestože ve Zlínském 
kraji jsou tyto nemoci dost rozšířeny.

V obcích na území působnosti naší organizace byly na 
podzim osazeny vyřezané klády pro chov včel. Na jejich úhra-

dě a výrobě se velmi výrazně podílela MAS Buchlovice vedená 
předsedou Miroslavem Kovaříkem a manažerkou Mgr. Martou 
Poláškovou. Pomůže to více spojovat lidi s přírodou a včelka-
mi, protože příroda a včely k sobě patří od pradávna.

Naše organizace má nyní 44 členů, kteří na 62 stanovištích 
obhospodařují 698 včelstev. V naší organizaci pracují 2 včelař-

ské kroužky - v Medlovicích s 3 mladý-
mi včelaříky vedenými panem Štefanem 
Strýčkem a v Boršicích včelařský krou-
žek se 4 členy pod vedením pana Havla 
Výstupa. Díky těmto kroužkům máme 
i nové mladé včelaře. V letošním roce byl 
za člena přijat Vojtěch Grebeň z Boršic, 
kterému je teprve 11 let a je pro včelaře-
ní velmi zapálen. Přejeme mu, aby mu 
tento zápal vydržel po mnoho let. Věřím, 
že mladí včelaři převezmou práci po nás, 
kteří jsme už v pokročilém věku. Je to 
naše budoucnost ve včelaření.

Pan Havel Výstup z Boršic byl oce-
něn za dlouholeté vedení včelařského 

kroužku. Také základní organizace mu tímto děkuje za vycho-
vání mladých včelařů a za dlouholetou pomoc ve vedení naší 
organizace. Zároveň mu přejeme pevné zdraví a včelaření ješ-
tě po mnoho let.

Na závěr bych chtěl poděkovat rodinám včelařů za pocho-
pení našeho koníčka, příznivcům včelařů a v neposlední řadě 
obecním úřadům za podporu našeho sdružení. Také všem  
lidem, kteří nám drží palce pro dobro věci.

ZO ČSV Boršice přeje všem krásné prožití svátků vánoč-
ních, všechno nejlepší do nového roku a mnoho zdraví po celý 
příští rok 2017. Vojtěch Píštěk, ČSV ZO Boršice
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GRATULUJEME PANU HAVLU VÝSTUPOVI
Dobrovolné pracovníky, kteří se ve 

svém volném čase vytrvale a bez nároku 
na finanční odměnu věnují práci s dět-
mi a mládeží, ocenili 22. 9. 2016 v otro-
kovické Besedě představitelé Zlínského 
kraje: hejtman Stanislav Mišák a radní 
pro školství, mládež a sport Petr Navrátil. 
Tuto akci Zlínský kraj letos organizoval již 
potřinácté. Mezi oceněnými byl také pan 
Havel Výstup z Českého svazu včelařů, 
z. s. Boršice, který za dlouholeté vedení 
včelařského kroužku převzal z rukou před-
stavitelů Zlínského kraje pamětní medaili, 

pamětní dekret a upomínkové před-
měty. Navrhovatelem tohoto ocenění 
byla obec Boršice. 

MYSLIVCI INFORMUJÍ
Zachraň zvíře před sekačkou

Roku 2014 vymysleli studenti České zemědělské univerzity 
projekt, který přišel s řešením problému, jak zabránit smrti tisí-
ců mláďat srn, zajíců, bažantů nebo koroptví, které každý rok 
zabije zemědělská technika. Tento projekt pomáhá sdružovat 
zástupce z řad dobrovolníků, zemědělců i myslivců, kterým 
není osud těchto mláďat lhostejný. Jeho principem je vyhánět 
v období od května do srpna dospělou zvěř před kladením 
potomků v travních porostech, které jsou určeny v nejbližších 
dnech k sečení. V případě, že dospělou zvěř v tomto období 
na určitém místě zneklidníme, odebere se porodit svá mlá-
ďata do jiných krytin. Čerstvě narozené srnče není schopné 
před rychle jedoucími zemědělskými stroji uniknout, a v tu 
chvíli nemá šanci na přežití. Pokud se travní porost důklad-
ně projde těsně před sečením společně s loveckými psy, kteří 
jsou schopní tato mláďata ucítit, zkušené osoby můžou srnče 
přenést do bezpečí, kde si jej matka najde. Ovšem přenos 
takového potomka je velmi náročný, matka nesmí poznat, že 
na něm spočinula lidská ruka, proto vždy používáme gumové 
rukavice a velký trs natrhané trávy, do které to srnče obalíme, 
a v tomto trsu teprve přenášíme. Nikdy nesaháme na mládě 
holýma rukama! V případě nálezu srnčete v nebezpečné lo-
kalitě urychleně kontaktujeme zkušené myslivce. Když zane-
cháme svůj pach na těle srnčete, matka jej už nepřijme a naše 
snažení bylo zbytečné.

Mobilní aplikace Senoseč online koordinuje práci mysliv-
ců a zemědělců – zemědělci mohou pomocí chytrého telefonu 
zadávat místo a čas seče, na základě čehož myslivci zakládají 
záchranné akce, na které se mohou přihlásit i dobrovolníci. 
Aplikace také umožňuje hlásit úhyny nebo nález živých zví-
řat. Tento projekt podporuje Ministerstvo zemědělství, Mini-
sterstvo životního prostředí a Česká zemědělská univerzita. 
Letošního roku se několikanásobně zvýšily jak počty zachrá-

něných zvířat před zasečením, tak i počty zemědělských pod-
niků, dobrovolníků a mysliveckých spolků podílejících se na 
této záchraně. Tyto výsledky jsou zajisté více než uspokojivé 
a doufáme, že snaha chránit volně žijící zvěř se bude do dal-
ších let jen a jen stupňovat.
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Náš Myslivecký spolek Boršice je v tomto projektu také za-
registrován a v letošním roce jsme uskutečnili dvě záchranné 
akce tohoto typu. Procházeli jsme za pomoci loveckých psů 
vojtěšku a traviny před sečením a podařilo se nám před za-
sečením zachránit mnoho kusů drobné zvěře a jedno srnče. 
V případě zájmu pomoci při vyhánění zvěře před sečením ne-
váhejte kontaktovat zdejší myslivce a zaregistrujte se na inter-
netové stránce senosec.cz, kde se můžete dozvědět termíny 
sečení travních porostů nejen v naší obci.

Přikrmování zvěře v zimním období
Od prosince do března je myslivec především hospodář, 

který musí pomoci zvěři zajistit potravu a tím jí i pomoci přežít 
těžké zimní období. Proto v těchto dnech přikrmují myslivci 
zvěř i několikrát týdně. Existuje celá řada krmiv, která jsou ve-
lice důležitá pro zvěř, ale jejich nevhodné použití může způ-
sobit problémy. Přikrmovat by se mělo stále stejnými krmivy 
opakovaně v malých množstvích, protože spárkatá zvěř patří 
mezi přežvýkavce a ti vyžadují stálost potravy vzhledem k ba-
chorovým mikroorganizmům v předžaludcích, které jim pomá-
hají potravu trávit. Přičemž platí, že je nutné se vyvarovat riziku 
zaplísnění krmiva – zaplísnění značně snižuje efekt přikrmová-
ní a může zvěři i uškodit, protože na navlhlém krmivu se rychle 
rozvíjejí plísně rodů Penicillium, Aspergillus, Fusarium, včetně 
jejich mykotoxinů.

Hlavní složkou jsou objemná krmiva, která musí být velmi 
kvalitní, protože zvěř, když má hlad, je velmi vybíravá a po-
trpí si na kvalitní seno či letninu, což jsou usušené větvičky 
nejrůznějších stromů a keřů – dub, lípa, vrba, osika, maliník,  
kopřiva, … Ty obsahují nejen řadu výživných látek, ale jejich 
význam spočívá především v odstranění pocitu hladu a zlep-
šení průchodnosti natrávené potravy u spárkaté zvěře (srnec, 
jelen, daněk, muflon).

Další velmi důležitou složkou jsou dužnatá krmiva, jako 
například brambory, topinambury, mrkev, krmná řepa, jablka, 
hrušky a jeřabiny, která jsou nezbytným zdrojem tekutin. Ob-
sahují též i některé druhy vitaminů.

Krmiva jadrná obsahují nejdůležitější stavební a ener-
getické látky nezbytné pro život zvěře. Podle nejnovějších 
poznatků z oblasti výživy zvěře by měla být jadrná krmiva 
podávána nejvíce ještě před obdobím zimního přikrmování, 
právě z důvodu vysokých energetických hodnot, aby si zvěř 
udělala zásoby tuku, které bude moci v době strádání využít. 
Dobré pro toto přikrmování jsou oves a ječmen, ale napros-
to nevhodné je zkrmování samostatné pšenice z důvodu vel-
kého množství cukrů, které mohou způsobit akutní nadmutí. 
V případě, že zvěř sežere velké množství tohoto krmiva, které 
obsahuje obrovské množství lehce stravitelných cukrů, vzniká 
velké množství plynů, která nemohou odcházet a dojde k apa-
tii a poté k úhynu. Známá jsou i nejrůznější granulovaná jadrná 
krmiva používaná pro zimní přikrmování, která obsahují široké 
spektrum vitaminů a minerálních látek.

Největším důvodem tohoto přikrmování však není zabez-
pečení obživy pro tuto zvěř. Jak všichni víme, zvěř je zde již 
tisíce let, a až do 20. století se nepřikrmovala. A navzdory to-
muto faktu přežila až do dnešních dnů. Zvěř je v zimním ob-
dobí zvyklá žrát suchou trávu, kůru stromů a podobně málo 
výživnou potravu. Přikrmování zvěře začalo být důležité až 
s rozvojem zemědělství, a to konkrétně s velkou výsadbou ře-
pky ozimé. Srnčí zvěř v zimním období na této kultuře stráví 
veškerý čas a je to jediná složka jejich potravy, protože v tom-
to období je tato plodina jako jediná zelená, chutná a plná 
vody. Ovšem látky, které dávají této rostlině tyto vlastnosti, 
mají smrtelné následky. Otravu způsobuje vražedná kombina-
ce látek obsažených v řepce: jedovaté kyseliny erukové, glu-
kosinolátů (způsobují selhání jater) a dusíku, který přechází 
do rostlin z dusíkatých hnojiv. Problém je v tom, že současné 
odrůdy vyšlechtěné na odolnost a co nejvyšší výnos srnám víc 
chutnají. Mají velmi malý obsah vlákniny, který je důležitý pro 
správné trávení, a z tohoto důvodu má zvěř při stálém požívání 
této stravy velké krvavé průjmy, kvůli kterým ztratí veškerou 
střevní mikroflóru a není schopná dále trávit a uhyne. Proto 
když přikládáme velmi kvalitní seno, které obsahuje velké 
množství vlákniny, máme šanci tyto fatální následky alespoň 
trochu zmírnit, i když každým rokem kvůli této plodině uhyne 
více než 15 kusů srnčí zvěře.

Kateřinská zábava
V sobotu dne 26. 11. 2016 se konala již tradiční myslivec-

ká zábava v našem kulturním domě. Byla navařena spousta 
výborného jídla ze zvěřiny – tradiční guláš a pečené maso 
a speciality jako svíčková nebo medailonky. K poslechu 
a tanci hrála Boršická čtyřka. Jako tradičně byla velmi bohatá 
tombola, za niž všem sponzorům moc děkujeme. Dopoledne 
před zábavou jsme měli uspořádaný tradiční Kateřinský hon, 
na kterém nám počasí opravdu přálo a dovolilo nám chodit 
jen v lehkých svetrech. Ulovili jsme jak zvěř bažantí a zaječí, 
tak kachny divoké. Většina této zvěře byla určena na večerní 
tombolu. Děkujeme všem, kteří se jakýmkoliv způsobem po-
díleli na bezproblémovém chodu zábavy, a těšíme se na další 
spolupráci.

Jakub Dostál
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Hasiči v roce 2016
Právě končící rok 2016 byl ve Zlínském co do počtu vět-

ších požárů velmi klidným, a proto naše jednotka měla v po-
rovnání s posledními pěti lety rekordně nízký počet výjezdů. 
Likvidovali jsme pouze sršní hnízdo v areálu mateřské školy 
v Boršicích, ve Stříbrnicích jsme odčerpávali vodu pro potřeby 
opravy v drůbežárně. Připravili jsme jedno prověřovací cviče-
ní a v prosinci jsme likvidovali další bodavý hmyz, tentokráte 
v rodinném domě v Tučapech.

Získali jsme dotační titul na nákup dopravního automobi-
lu. Proto očekáváme opožděný vánoční dárek, kterým bude 
předání devítimístné dodávky Volkswagen Crafter, která na-
hradí Škodu Felicii Combi, do užívání naší jednotce. Po 37 
letech vozový park boršických hasičů rozšíří nový zásahový 
automobil, za což chceme velmi poděkovat vedení obce Bor-
šice, zejména starostovi Ing. Romanu Jílkovi a místostarosto-
vi Petru Dulovi, bez jejichž podpory a spousty práce by se 
tento projekt neuskutečnil. Vozidlo je i z podstaty dotačního 
titulu koncipováno jako univerzální dodávkový automobil se 
zavazadlovým prostorem, sloužící pro přepravu nejen hasičů 
a věcných prostředků na místo události, ale také k zajištění 
běžného chodu jednotky včetně všech výcviků, školení a dal-
ších činností. Naše jednotka je zařazena v systému jednotek 
plnících vybrané úkoly na úseku ochrany obyvatelstva, kde 
se uplatní zásahový automobil k menším evakuacím obyvatel-
stva a k nouzovému zásobování. 

Mimo hlavní letošní události jsme samozřejmě jako každý 
rok strávili desítky hodin při údržbě budovy hasičské zbroj-

nice, naší techniky a odborné přípravě. Moto klubu Boršice 
jsme asistovali při dvou motokrosových závodech a ve spolu-
práci s obcí Boršice jsme stavěli máj. V srpnu jsme asistovali 
při leteckém dnu, kde jsme zajistili ukázku vyproštění z ha-
varovaného vozidla v podání našich profesionálních kolegů 
z Uherského Hradiště. V září jsme pak pomáhali při tradičních 
Boršických burčákových slavnostech. 

Závěrem nám dovolte popřát Vám do nového roku 2017 
hodně štěstí, zdraví a lásky. Vaši HASIČI 

Volnočasové centrum plné turnajů J
Volnočasové centrum zažívá sezónu v plném proudu a ná-

ležitě si ji všichni užíváme. Některé turnaje již proběhly (níže 
uvádíme článek od paní Elišky Abrahámové) – turnaj firmy Ray 
Service, a. s., a mikulášský turnaj pořádaný VSC. Do konce 
roku nás pak ještě jeden čeká. V lednu pořádáme pravidelný 
Kouzelný karneval s kouzelníkem Jirkou Hadašem.

Nejbližší badmintonový turnaj se pak koná v pondělí 26. 
12. 2016 a pořádají ho fotbalisté hrající českou i zahraniční 

ligu. Jedná se o turnaj dvojic a můžete se na něho přihlásit 
na e-mail: hala@borsice.cz.

Druhou lednovou sobotu, tedy 14. 1. 2017, se pak můžete 
těšit na další Kouzelný karneval.

Poslední listopadovou sobotu proběhl ve Volnočasovém 
centru Boršice turnaj v badmintonu ve čtyřhře. Proti sobě hrálo 
šest týmů ze společnosti Ray Service, a. s.

Po odehrání všech zápasů v základní 
skupině byli na prvním místě V. Vaněk a B. 
Velecký, kteří s přehledem vyhráli všechny 
své zápasy 2:0.

Další zápasy pak rozhodovaly o koneč-
ném umístění a celkové pořadí týmů pak vy-
padalo následovně:

Eliška Abrahámová a Pavel Medek
Václav Vaněk a Bronislav Velecký
Monika Králíková a Petr Králík
Barbora Korvasová a Petr Zálešák
Iva Šimková a Ondřej Crla
Petr Mouček a Jiří Jaroš

Celý turnaj proběhl hladce i díky spor-
tovní hale, kterou jsme měli možnost využít. 
Velké díky tedy patří Volnočasovému centru 
Boršice a slečně Zdeňce Skupinové. Najít 
totiž v okolí Uherského Hradiště místo, které 
má tak dobré zázemí a přijatelné ceny pro-
nájmu kurtů, není vůbec jednoduché.

Závěrem bych Vám chtěla popřát příjem-
né prožití vánočních svátků a úspěšný rok 
2017, ve kterém se na Vás budeme opět tě-
šit. J ZS
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Na Haldě létaly koule
Za pěkného podzimního počasí se uskutečnil v Boršicích 

další turnaj v pétanque, tentokrát v kouzelném prostředí areá-
lu Hospůdky Na Haldě. Turnaje se zúčastnilo 10 hráčů, z nichž 
většina patří ke špičce nejlepších v uherskohradišťské oblas-
ti. Raritou napínavých utkání bylo přihlížení místních zvířátek, 
kdy kočky se vrhaly po košonku jako po myši a kolem se pyš-
ně procházel páv. Jeden z hráčů dokonce prohlásil: „Házel 
jsem koulemi snad už všude, ale přes kohouta nikdy.“

Favority turnaje byli místní borci a ti opravdu nezklama-
li. Skvělou formu předvedl boršický hráč Karel Hikl, který 
bez jediné porážky suverénně zvítězil. Těsně za ním skončil 
buchlovický Mirek Horák a třetí místo si odnesl další boršický 
hráč Pavel Tomášů. Za svůj výkon byli odměněni nádhernými 
poháry a dalšími cenami, za což patří velký dík sponzoro-
vi, Hospůdce Na Haldě. „Díky těsné blízkosti potoka si své 
ocenění odnesl i hradišťský Pavel Fridrich, který třikrát okusil 
teplotu zdejší vody a byl vyhlášen nejlepším hráčem vodní-
ho pétanque,“ dodal s úsměvem ředitel vydařeného turnaje 
Tomáš Bukvald. 

V letošním roce došlo v našem okrese k založení nové-
ho pétanque klubu, a to v Polešovicích. Snahou této party je 
rozšíření tohoto krásného sportu mezi ještě širší veřejnost, 
a nejde tedy o jakoukoli konkurenci již tradičního Pétanque 
Buchlovice. Naopak. Hráči se prolínají a tvoří na okrese skvě-
lou partu. Důkazem toho může být právě skončený turnaj 
hraný v Boršicích pod záštitou restaurace Buffalo Bar. Noví 
hráči z Polešovic skvěle zapadli ke stálicím pétanque a byli 
více než zdatnými soupeři. Celkové 5. místo Radka Kotka je 
toho důkazem, když na cestě turnajem dokonce zaskočil  jed-
noho z nejlepších hráčů Pavla Tomášů! I když počasí nepřálo 
a déšť padal na záda 15 hráčů ustavičně celý den, tak se tur-
naj povedl a všichni dokázali, jak tento sport milují a že je před 
hrou zastaví snad jen pověstné trakaře. Vítězem dne se stal 
bez jediné porážky Karel Hikl z Boršic, druhé místo si skvělou 
a chytrou hrou vyházel Pavel Fridrich z Uherského Hradiště 
a stupně vítězů uzavírá Jiří Bukvald ml. z Polešovic. Ale za 
daných okolností končím s konstatováním, že vyhrál každý, 
koho déšť nenechal doma za pecí. 

                  Sportu zdar a pétanque zvlášť!

SK BORŠICE – oddíl kopané
Muži SK Boršice nenechávají nic náhodě, a proto se hned 

od prvních lednových dnů začnou opět poctivě připravovat na 
svá jarní mistrovská utkání. Výbor SK se jim snaží vypomáhat 
vhodným zázemím s možností trénovat i v zimním období na 
víceúčelové ploše s umělou trávou. Dále se výbor stará o fi-
nanční zajištění přípravných utkání na „umělkách“, vždy s de-
legovaným rozhodčím. Samozřejmě se řeší i nelehká situace 
hráčů, kdy při mistrovských utkáních i sebemenší marodka, či 
„vykartovaný“ hráč způsobili, že situace na střídačce byla pří-
mo zoufalá. Do utkání musel vstupovat i trenér, což je již v této 
třídě velmi nezvyklý jev. Fanoušci, kteří naše muže podporu-
jí i na přípravných utkáních, si všimli některých nových tváří, 
které mají zájem za Boršice „kopat“. Ano, je to tak – Boršice 
jsou pojem známý již nejen v našem kraji – již se ví, že se tu 
hraje fotbal divácky pěkný, férový a na nádherném travnatém 
povrchu.

V uplynulé podzimní části sezóny 2016/2017 měli muži pro-
měnlivý výkon – dokázali porazit mužstva z čela tabulky, ale 
klidně i prohrát s mužstvy z konce tabulky. Posledních deset 
let se Boršice vezly na jakési vlně výher, která zde trvala ne-
skutečně dlouho. I naprostý laik ví, že donekonečna se držet 
v čele nelze. Přestože jsme nyní v tabulce na desátém místě, 
tak jediné případné vítězství nás dělí od šestého místa a pokud 
bychom jen dvakrát neprohráli (např. se soupeři z posledního 
místa), tak jsme byli nyní na místě čtvrtém – což by samozřejmě 
byl opět úžasný výsledek. Kde je chyba, je nasnadě – z ven-

kovních utkání muži přivezli pouze jedno vítězství, což bodově 
stáhlo mužstvo na ono desáté místo v tabulce!

Dorost SK Boršice jistě předčil veškerá očekávání. Hráče 
dorostu fotbal jaksi přestával bavit, a tak s nimi vedení SK 
o budoucnosti fotbalu několikrát jednalo. Tuto nelehkou situa-
ci vyřešilo přijetí nového trenéra, který rychle zvedl hlavy svých 
svěřenců. Kluci začali soupeřům ukazovat, že se v Boršicích 
hraje dobrý a pohledný fotbal. Dosažené výsledky mluví za 
vše – v podzimní části sezóny ani jednou neprohráli! Dokonce 
porazili i první mužstvo v tabulce, Šumice, a to na jejich hřišti 
i proti jejich početnému publiku. A tak se přes zimu usadili 
na neuvěřitelném druhém místě (skóre 35 bodů), pouze jeden 
bod od zmíněných Šumic.

Žáci SK Boršice – po nejistém startu sezóny (prohra s cel-
kem z Buchlovic a Březolup a následná remíza s Břestkem) se 
děcka „chytila“ a již téměř všechna utkání vyhrála. Proto jim 
po zásluze patří vybojované páté místo.

Jiná situace je u přípravek, kde by nejlépe bylo potřeba 
na tréninky na každé tři děti jednoho dospělého. Máme sice 
kvalitní trenéry, ale na takové množství dětí je potřeba větší 
spolupráce rodičů. Možnosti většího zapojení rodičů do vý-
chovy dětí se již řešily na výboru. Pro práci s dětmi se nakonec 
podařilo získat kvalitní a obětavé trenéry, kteří své svěřence 
vedou prvními krůčky fotbalového života, jako jsou spoluprá-
ce v týmu, zodpovědnost v týmu i úcta k soupeři.
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V současné době vede SK Bor-
šice hrstka nadšenců, kteří se svými 
rodinami odvádějí desítky brigád-
nických hodin a snaží se na všech 
utkáních jak drobotiny, tak i mužů 
vytvářet příjemné, nekonfliktní (ro-
dinné) prostředí, které z utkání dělá 
společenské události. Obec Borši-
ce je známá tím, že zde si při fotba-
le povykládají manželky fanoušků 
a děti začutají na bezpečné umělce.

Fanouškům, sponzorům a všem 
občanům přejeme příjemné prožití 
vánočních svátků a těšíme se s vámi 
na shledanou v roce 2017 na pří-
pravných a posléze mistrovských 
utkáních.

vedení SK Boršice

Muži před posledním  
domácím utkáním  

v roce 2016.

Štěpánský fotbal
Jako již tradiční se dá nazvat Štěpánský fotbal, který se 

každoročně koná na 2. svátek vánoční. Podle přízně počasí 
se hraje na travnaté ploše, nebo na umělém povrchu. Přijít si 
zahrát může každý, kdo má fotbal rád a chce si zasportovat 
po vánočních svátcích. Po fotbale zregenerujeme ve finské 
sauně v prostorách kabin. Je hezké, že se v tento vánoční čas 

sejdou i fanoušci fotbalu, fandí svým oblíbencům, zavzpomí-
nají na staré časy, kdy ještě hrávali aktivně fotbal, nebo si jen 
tak popovídají u svařáku. Letošní fotbal bude v pondělí 26. 
12. 2016 v 9.30 hodin v kabinách SK. Věk nehraje žádnou 
roli, vždyť loni byl věkový rozdíl mezi nejstarším a nejmladším 
účastníkem 37 let.            SK Boršice

Šachový oddíl Boršice
Boršický oddíl šachu dál pokračuje ve své činnosti, stej-

ně jako v minulých letech. V září jsme uspořádali burčákový 
šachový turnaj. Jedná se zároveň o přebor Zlínského kraje 
4členných družstev v bleskové hře. Na turnaj dorazila družstva 
z různých koutů Moravy a byl velmi povedený. 

V říjnu začaly mistrovské soutěže osmičlenných družstev 
dospělých, které mají 11 kol a končí někdy v dubnu příštího 
roku. Letos mají Boršice celkem tři družstva ve třech různých 
soutěžích. Boršice A hrají krajský přebor, Boršice B hrají kraj-
skou soutěž a Boršice C hrají regionální přebor Uherského 
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Hradiště. Jednotliví hráči tak hrají za 
více než jedno družstvo. Je to umož-
něno tím, že termíny družstev A, 
B mezi sebou nekolidují.

Z mistrovských soutěží jsou 
v době psaní článku odehrána 3 a ně-
kde 4 kola. Družstvo Boršice A se 
nachází na třetím místě krajského 
přeboru se dvěma výhrami a jednou 
remízou. Odchodem silných mladých 
hráčů na studia a také za prací jsme 
ztratili hodně na síle, ale střed tabulky 
bychom měli bezpečně udržet, mož-
ná i víc. V tomto družstvu se snažíme 
mít to nejlepší.

Boršice B v krajské soutěži jsou páté se dvěma výhrami 
a dvěma prohrami. Jedná se o takovou směs hráčů z „áčka 
a céčka“, aby si mohli zahrát v termínu, kdy se nehraje krajský 
ani regionální přebor.

Družstvo Boršic C je první v regionálním přeboru Uherské-
ho Hradiště. Za tři odehraná kola dvakrát zvítězilo a jednou 
prohrálo. Složení tohoto družstva je těžké popsat. Jedná se 
o nadějnou mládež (co jsem ale viděl, tak některá je bezna-
dějná) s případným hrajícím dospělým doprovodem, nějaké 
důchodce a potom ty, kteří svou výkonností prostě na víc ne-
mají. Z těch mladých a nadějných se v posledních měsících 
vyhoupnul například Dominik Pfeffer, který si už zahrál i svou 
premiéru v áčku a dokonce vítězně.

Soutěže ještě nejsou ani ve své polovině, takže součas-
né umístění je opravdu jenom orientační údaj. Je důležité ale 
na tomto místě vyzdvihnout fakt, že všechna tři družstva jsou 
složená převážně z Boršičanů. Dva hráči nyní bydlí v Koste-
lanech (Hurdes, Skupina), tři na Velehradě (Hlúšci), nicméně 
i tito hráči pochází z Boršic, samozřejmě kromě mladých Hl-
úšků, kteří se již narodili na Velehradě. Taky máme ještě hosta 
z Polešovic (Míša) a dva hráče ze Stříbrnic (Náplava).

V oddíle je rovněž kroužek žáků. Bohužel, co jsem slyšel, 
jejich přístup je špatný. Chodí se jenom vyřádit a s talentem 
na tuto náročnou hru to u naší mládeže taky není slavné. Je 
jasné, že moderní technologie poskytují daleko větší lákadla. 
Snad se to do budoucna zlepší. Problém taky je ten, že práce 
a tréninky s dětmi jsou náročné a nikdo se tomu nechce věno-
vat ve svém volnu. Je to oběť mnoha hodin ze svého volného 
času a zcela zdarma. Pokud vím, tak se tohoto zhostili hlavně 
Luděk Volčík a sporadicky ho zaskočí Erik Pfeffer či Václav 
Stodůlka. Taky je zde čas věnovaný dětem o víkendech ježdě-
ním na množství žákovských soutěží. Tady se přidávají Stani-
slav Volčík starší i mladší.

Jako takovou malou ukázku z činnosti mládeže zde uvedu 
první turnaj GP Zlínského kraje ve Starém Městě, který pro-
běhl koncem listopadu letošního roku. Jedná se o sérii čtyř 
turnajů a výsledkem bude kvalifikace na MČR v rapid šachu. 
Na tomto prvním turnaji dosáhl velkého úspěchu v kategorii 
H10 Michal Hlúšek, který dokázal porazit ostřílené soupeře 
z republikových přeborů a obsadil krásné druhé místo a získal 
stříbrnou medaili.

Ve stejné kategorii jsme měli zastoupení i v dívkách, kde 
naše Alice Skupinová dokázala získat bronzovou medaili.

Tohoto turnaje se zúčastnilo přes sto dětí z celého Zlínské-
ho kraje a mezi nimi hrálo šest Boršičanů.

To je asi tak všechno z šachového dění od října.
Z toho mimo šachového zmíním, že jsme v klubovně ko-

nečně odmrazili ledničku, našli ztracenou pleskačku slivovice, 
kterou kdysi donesl pan Hurdes, zprovoznil se scanner, změ-
nila se nástěnka.

Během roku některé události a zápasy popisujeme průběž-
ně na www.sachyborsice.cz.

Šachový oddíl Boršice má velmi dobré zázemí v podobě 
šachové klubovny, kterou nám zdarma poskytuje obec Bor-
šice. Od obce máme podporu i v jiných oblastech, jako je 
například pronájem kulturního domu na pořádané turnaje do-
spělých a mládeže. Taky se můžeme pochlubit kvalitní materi-
álovou sadou, kdy máme moderní digitální hodiny a šachové 
soupravy, bez kterých by se soutěže kvůli složitým pravidlům 
nedaly odehrát.

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem, kteří nás podpo-
rují. Michal Havránek
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Vyhněte se pokutám, nečekejte 
a nechte si udělat „technickou“ 

svého kotle na pevná paliva. 
Servisního technika najdete 

snadno i na internetu.
Majitelé většiny kotlů na tuhá paliva napojených na teplo-

vodní soustavu ústředního vytápění domu mají podle platné-
ho zákona o ochraně ovzduší od roku 2012 novou povinnost, 
kterou musí splnit do konce letošního roku. Do konce roku 
musí každý spalovací zdroj na tuhá paliva o příkonu 10–300 
kW napojený na radiátory projít kontrolou technického stavu 
a provozu (revizí). Od 1. ledna 2017 si totiž může úřad vaší 
obce s rozšířenou působností vyžádat potvrzení o revizi. V pří-
padě nedodržení povinnosti čeká domácnosti postih až do 
výše 20 tisíc korun. Nejpozději za dva roky je nutné revizi kotle 
pravidelně zopakovat.

Do konce letošního roku tak má projít prohlídkou odhadem 
přes půl milionu topenišť. Kontroly se dle zákona o ochraně 
ovzduší vztahují na otopná zařízení s příkonem od 10 do 300 
kW a teplovodním okruhem, tedy na většinu kotlů na uhlí, dře-
vo nebo jiná pevná paliva v rodinných domech určených k tr-
valému bydlení i k rekreaci. Revize platí i pro krbové vložky, 
pokud jsou napojené na radiátory a s tepelným příkonem od 
10 kW výše. Zmíněný zákon o ochraně ovzduší (č. 201/2012) 
říká, že první revize vašeho kotle má proběhnout do 31. 12. 
2016 a pak každé dva roky. Cílem povinných revizí domácích 
topenišť je plošné zajištění dobrého stavu, hospodárného pro-
vozu a bezpečnosti kotlů v každé domácnosti. Jedině kotel 
v dobrém technickém stavu, správně provozovaný a spalují-
cí výrobcem určené palivo vypouští do ovzduší méně emisí 
a neměl by tak mj. obtěžovat své okolí nadměrným kouřem. 
Naopak kotle, které nejsou provozovány v souladu s podmín-
kami výrobce, a tak i zákona o ochraně ovzduší, vypouštějí do 
ovzduší i tisícinásobně vyšší množství prachu a rakovinotvor-
ného benzo(a)pyrenu. 

TIP MŽP: Pokud jste letos instalovali nebo ještě budete in-
stalovat zcela nový kotel, mějte na paměti, že protokol o revizi 
musí mít všechny, tedy i nové kotle. Protože ne každý mon-
tážní technik má oprávnění ke kontrolám technického stavu, 
máte možnost si situaci zjednodušit tím, že si vyberete tako-
vého dodavatele, který v rámci instalace nového kotle zajistí 
i „revizi zdarma“.

Jak sehnat revizního technika?

Nejsnazší cestou je obrátit se přímo na výrobce daného 
kotle na tuhá paliva. Ten by vám měl poskytnout kontakt na 
příslušného proškoleného technika, tzv. odborně způsobi-
lou osobu. Ke hledání kontaktu můžete využít i internetový 
seznam techniků, který vede Asociace podniků topenářské 
techniky. 

Seznam revizních techniků pro Zlínský kraj: http://www.
aptt.cz/opravneni-ozo.php?kraj=ZLK

Seznam revizních techniků pro Jihomoravský kraj: http://
www.aptt.cz/opravneni-ozo.php?kraj=JHM

TIP MŽP: Ne všichni výrobci mají své zástupce na uvede-
ném seznamu. Pokud na seznamu svého výrobce nenajdete, 
obraťte se na výrobce, prodejce nebo dodavatele svého kotle 
a domluvte se přímo s ním. Pokud vám sdělí, že žádné od-
borně způsobilé osoby nevyškolil a ani se k tomu nechystá, 
můžete využít odborníky jiných výrobců, avšak proškolené 

na váš typ kotle. Tuto informaci najdete v osvědčení odborně 
způsobilé osoby vydaném výrobcem.

Objednejte si revizi co nejdříve, někteří technici si vedou 
pro zvýšený zájem i pořadníky. Domluvte se, jestli v dohled-
ném termínu neprovádí technik revizi i u dalších rodinných 
domů ve vaší obci, v takovém případě se vám může zlevnit 
cena za dojezd.

Září 2022: zákaz provozu kotlů 1. a 2. emisní třídy 

Prodej kotlů, které nejvíce škodí životnímu prostředí, tedy 
nejnižších emisních tříd, skončil už před dvěma lety. Od září 
2022 je dle zákona o ochraně ovzduší z roku 2012 nebude 
možné ani provozovat. Tomu, kdo zákaz poruší, hrozí pokuta 
až do výše 50 tisíc korun. 

Od roku 2022 budou moci být v provozu pouze kotle na 
tuhá paliva, které splňují minimálně 3. emisní třídu, zpravidla 
se jedná o kotle s datem výroby po roce 2000. Emisní třídu 
kotle je možné dohledat na výrobním štítku daného kotle nebo 
v jeho dokumentaci. Pokud není údaj uveden na štítku nebo 
se jedná o kotel, který žádný výrobní štítek nemá, je více než 
pravděpodobné, že kotel povolené emise splňovat nebude. 
K výměně zastaralých kotlů doporučuje Ministerstvo životního 
prostředí využít probíhajících celorepublikových kotlíkových 
dotací. 

Zákon o ochraně ovzduší 201/2012 Sb. v § 17 a bodu h) 
stanovuje povinnosti provozovatele stacionárního zdroje „pro-
vádět jednou za dva kalendářní roky prostřednictvím osoby, 
která byla proškolena výrobcem spalovacího stacionárního 
zdroje a má od něj udělené oprávnění k jeho instalaci, pro-
vozu a údržbě (dále jen ‚odborně způsobilá osoba‘), kontrolu 
technického stavu a provozu spalovacího stacionárního zdro-
je na pevná paliva o jmenovitém tepelném příkonu od 10 do 
300 kW včetně, který slouží jako zdroj tepla pro teplovodní 
soustavu ústředního vytápění, a předkládat na vyžádání obec-
nímu úřadu obce s rozšířenou působností doklad o provedení 
této kontroly vystavený odborně způsobilou osobou potvrzu-
jící, že stacionární zdroj je instalován, provozován a udržován 
v souladu s pokyny výrobce a tímto zákonem.“

K přestupkům a pokutám 

Paragraf 23 zákona o ochraně ovzduší pak stanovuje pře-
stupky. U nich platí, že při provozování kotle nesplňujícího 
emisní požadavky po 1. 9. 2022 hrozí jeho provozovateli po-
kuta až 50 tisíc korun. Pokud se provozovatel kotle neproká-
že po 31. 12. 2016 dokladem o kontrole technického stavu 
a provozu, hrozí mu pokuta až 20 tisíc korun. Za spalování 
zakázaných paliv (odpadky, kaly atp.) pak hrozí pokuta až 50 
tisíc korun.

http://www.mzp.cz/cz/news_161011_revize_kotlu
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Kolik stojí běžný účet?
Obyčejný účet za stokoruny měsíčně? Na to už dnešní 

klient žádné bance neskočí. Přestože se tradiční kamenné 
banky vůči svým mladším konkurentkám dlouho vymezovaly 
prohlášeními o „kamenné“ kvalitě, svoji válku za poplatky ne-
vyhrály. Účty zdarma nyní nabízejí také, nuly v sazebníku však 
bývají něčím podmíněné.

„Když budeme vaší hlavní bankou.“ Tato slova představují 
typickou podmínku pro odpuštění poplatků za vedení účtu. 
Banka sazebník proškrtá, když se upíšete, že na váš účet 
přibude měsíčně určitá minimální částka, nejčastěji mezi 10 
a 15 tisíci korunami. Jinde to nahrazují přímočarou formula-
cí, že vám k nim bude chodit výplata či důchod. Často vám 
pak nabídnou i bonusové výběry z bankomatů nebo bezplat-
né bezhotovostní operace. Neupisujte se však k něčemu, co 
nemůžete do budoucna plnit. Účet zdarma se může hodně 
prodražit, pokud nesplníte stanovené podmínky.

Ačkoli vedení účtu je zdarma, mohou vás překvapit jiné ne-
čekané poplatky. Byť každý bankomat kontroluje, zda může 
vydat požadovaný obnos, některé banky účtují poplatek za 
výpis zůstatku v bankomatu. Zvláště paradoxní je, pokud za-
platíte více za zjištění zůstatku, než kolik by stál samotný vý-
běr. Dalším příkladem jsou platby za elektronické bankovnictví 
nebo správu platební karty. Přestože jde o standardní náleži-
tosti spojené s používáním běžného účtu, v sazebnících bývají 
tyto služby uvedené odděleně, a to zvláště u velkých bank.

Na čem vydělávají nízkonákladové banky, když nežádají 
paušál ani jiné poplatky? Jde o tzv. transakční banky, které 
žijí z provizí za vaše transakce. Také proto tlačí na některé 

služby, konkrétně to bývají platby 
kartou u obchodníků. Řada bank 
nabídne výběry z bankomatu 
nebo vedení karty zdarma jen těm, kteří kartou aktivně platí. 
Požadovat budou buď určitou četnost, nebo úhrnnou výši pla-
teb a bývá jedno, zda utrácíte v obchodech kamenných nebo 
elektronických.

14 z 20 běžných účtů, které jsme nedávno porovnávali, 
dnes nabízí alespoň nějakou variantu více méně zdarma. Ja-
kým způsobem tedy mezi sebou soutěží? Někde je to kom-
plexní nabídka, kdy například vlastním klientům snižují sazbu 
u hypotečního úvěru. Jinde naopak zvýší úročení zůstatku. 
Další rozdíly najdeme v přístupu k moderním technologiím, 
jako jsou bezkontaktní karty nebo NFC nálepky. Někde stále 
nejsou standardem a jinde zase nepatří do standardu zdarma.

Placení pouhým přiložením peněženky ke čtečce má při-
tom řada lidí v oblibě. Je rychlejší než v hotovosti, protože 
platby přes NFC do pěti set korun nevyžadují klasickou auto-
rizaci PINem. NFC čipy (nejen karty, i nálepky) tedy vyžadují 
určitý dohled a obezřetnost. Pokud je někde vytratíte, okamži-
tě platební nástroj zablokujte. Oznámením přechází odpověd-
nost za škody kompletně na banku. Do té doby sami sobě 
odpovídáte za ztráty při neautorizovaných transakcích do výše 
150 eur, banka ručí až nad tento rámec.

Výsledky srovnání výběru ze sazebníků běžných účtů 
bank a záložen si můžete prohlédnout na internetové adrese  
www.dtest.cz/bezne-ucty.

Mgr. Lukáš Zelený, vedoucí právního odd. dTestu
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leden 2017
  

Herní plán Slováckého divadla Uherské Hradiště na měsíc leden 2017
4. středa UH U Deník Anne Frankové 18.00

5. čtvrtek UH K/2016 Nepřítel lidu                                19.00

6. pátek UH VG Marvinův pokoj                                                         veř. gen. zkouška 10.00

7. sobota UH P Marvinův pokoj                                                                       premiéra 19.00

8. neděle UH POHÁDKA Čaroděj ze země OZ - Divadlo Polárka Brno 15.00
 
9. pondělí UH HOST SD /školy Kocour v botách - Divadlo Polárka Brno 8.45

UH HOST SD/školy Kocour v botách - Divadlo Polárka Brno 10.30

 UH Y Marvinův pokoj 19.00

10. úterý UH MIMO Rychlé šípy 19.00

11. středa UH Senior 2 Marvinův pokoj 10.00

12. čtvrtek UH X/2016 Hra o pyžama                                19.00

14. sobota UH L/2016 Vojnarka                                        19.00

 UH MS Autista - Moje zatracené nervy! 19.00
 
16. pondělí UH Senior 1 Marvinův pokoj 10.00

17. úterý UH S Deník Anne Frankové 18.00

18. středa UH V Bez roucha 17.00

 UH MS Táta 18.00

19. čtvrtek UH J/2016 Vojnarka 19.00

 UH Klub Mír Večer na psích dostizích 19.00

20. pátek UH školy Vojnarka 10.00

21. sobota UH G/2016 Hra o pyžama 19.00
 
25. středa UH N Vojnarka 17.00

26. čtvrtek UH B Marvinův pokoj 19.00

27. pátek UH VG Králova řeč                                                             veř. gen. zkouška 10.00

28. sobota UH P Králova řeč                                                                           premiéra 19.00

29. neděle UH HOST SD Taneční centrum Praha - Nulová gravitace 19.00
 
30. pondělí UH HOST SD Taneční centrum Praha - Stvoření tance 9.00

 UH HOST SD Taneční centrum Praha - Stvoření tance 11.00

 UH Y Králova řeč 19.00

31. úterý UH Senior 2 Králova řeč 10.00

Zajímá nás váš názor! 
Napište nám: 

•• Co•se•vám•v•boršickém•zpravodaji•líbí•a•co•naopak•nelíbí.
•• Co•v•něm•postrádáte,•o•čem•byste•si•rádi•v•budoucnu•početli.
•• Které•rubriky•vás•baví•nejvíce•a•které•méně.

Své náměty a názory nám posílejte na naši poštovní nebo e-mailovou adresu: zpravodaj@borsice.cz 
Na obálku nebo do předmětu e-mailové zprávy uveďte: náš názor. 

AuTORY VŠECH OTIŠTĚNÝCH DOPISŮ ODMĚNÍME MALÝMI DÁRKY. 
Nezapomeňte proto připsat i své celé jméno a poštovní adresu. 
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Společenská kronika

BORŠICKÝ ZPRAVODAJ – periodický tisk územního samosprávného celku. Vydavatel: Obecní úřad Boršice, Boršice 7, 687 09 Boršice u Buchlovic, 
tel.: 572 501 121, www.borsice.cz, IČO 00290823. Registrace: MK ČR E 10096. Počet výtisků 1 100. Periodicita: 3-4x ročně.

Číslo 3/2016 vyšlo 19. 12. 2016.

Úmrtí
Antonín  P o c h y l ý  zemřel 01. 09. 2016 ve věku 69 let
František  F i a l a  zemřel    01. 10. 2016 ve věku 58 let
Věra  Š e d o v á (rozená Hustáková) zemřela  06. 10. 2016 ve věku 94 let
Josef  L e h k ý  zemřel    07. 10. 2016 ve věku 76 let
Zdeněk  H l a v á č e k    zemřel    08. 10. 2016 ve věku nedožitých 84 let
Josef  V a c u l a   zemřel    10. 10. 2016 ve věku 82 let
Filomena C i l e č k o v á (rozená Cigošová) zemřela  12. 10. 2016 ve věku 96 let

Životní jubilea
Josef  F r a n t a   97 let 
Marie  G a b r i e l o v á  90 let 
Růžena  K o v a ř í k o v á  80 let
Marie  M a l o v a n á  85 let

01. 09. – Zahájení školního roku – přivítání prvňáčků 
10. 09. – Zlatá svatba – Marie a Svatopluk Burdovi
10. 09. – Sňatek – Veronika Machynková a Michal Janča
17. 09. – Sňatek – Veronika Bergerová a Dušan Machálek 
30. 08. – Sňatek – Vendula Fajkusová a Martin Zmeškal
08. 10. – Setkání ročníku 1966
08. 10. – Vítání dětí  
04. 11. – Beseda se seniory 
19. 11. – Zlatá svatba – Jana a Vít Bilíkovi
26. 11. – Zlatá svatba – Antonie a Jaroslav Panáčkovi

Narození
Tereza  Š e v e l o v á  
Lucie  R o z u m o v á  
Stella  K o p ř i v o v á 

Úmrtí našich rodáků, bývalých občanů
Vít  D v o u l e t ý   zemřel  20. 09. 2016 ve věku nedožitých 53 let
Marie  N o v á k o v á (rozená Vávrová) zemřela    09. 10. 2016 ve věku nedožitých 88 let

září – listopad
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Setkání ročníku 1966. Zlatá svatba – Antonie a Jaroslav Panáčkovi.

Sňatek –  
Vendula Fajkusová  
a Martin Zmeškal.

Vítání dětí.Sňatek – Veronika Bergerová a Dušan Machálek.

Zlatá svatba – Jana a Vít Bilíkovi. Zlatá svatba – Marie a Svatopluk Burdovi.



Beseda se seniory


